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SUCHY LAS

KOMITET WYBORCZY

MIROSŁAW MACIEJEWSKI
CHLUDOWO

TOMASZ MUSZYŃSKI 
ZŁOTKOWO

MARTIN NOWAK 
SUCHY LAS

DR PAWEŁ ROGALIŃSKI 
SUCHY LAS WSCHÓD

MIROSŁAW STENCEL 
BIEDRUSKO

JAGODA MACIEJEWSKA 
SUCHY LAS WSCHÓD

TOMASZ NAWROCKI 
ZŁOTNIKI

RAZEM DLA GMINY SUCHY LAS

JESTEŚMY NIEZALEŻNI, PRZYJAŹNI, APOLITYCZNI!

DZIAŁAMY DLA MIESZKAŃCÓW  
I Z MYŚLĄ O ROZWOJU GMINY SUCHY LAS.
JESTEŚMY PRZEDSIĘBIORCAMI I MIESZKAŃCAMI.
POZNAJ NAS BLIŻEJ!

WWW.GMINAWTWOICHREKACH.PL

WIĘCEJ NA STRONACH

16-17

M
at

er
ia

ł  fi
na

ns
ow

an
y  

pr
ze

z  
K

W
W

  S
U

CH
Y 

 L
AS

 - G
M

IN
A 

 W
  T

W
O

IC
H

  R
ĘKA

CH



REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Zadbaj o zdrowy i piękny uśmiech  
w Nowym Roku!

Zapraszamy 
 na konsultacje
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www.mio-dent.pl 

MioDentStomatologia

+48 612 787 877

ul. Młodzieżowa 11 
62-002 Suchy Las

Artur
CHWIŁKOWSKI
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NOWA JAKOŚĆ FRYZJERSTWA!

 � KOSMETYKA
 � KOSMETOLOGIA  

ESTETYCZNA
 � FRYZJERSTWO
 � MAKIJAŻ  

PERMANENTNY
 � MEZOTERAPIA
 � KOSMETYCZNE  

WYBIELANIE ZĘBÓW
 � MANICURE,  

PEDICURE

 � ŻEL, HYBRYDA
 � STYLIZACJA RZĘS
 � HENNA PUDROWA
 � LAMINACJA BRWI
 � MASAŻE
 � ZABIEGI NA TWARZ
 � MAKIJAŻE ŚLUBNE 

I WIECZOROWE
 � DEPILACJA
 � SOLARIUM 
 � ROLLETIC

Suchy Las, ul. Jeżynowa 19
fb/Salon Urody Sisel
Instagram: siselsalonurody

TEL. 667 924 543, 667 859 640 
GODZINY OTWARCIA
pon.-pt 10-19, sob. 10-14

PROFESJONALIZM 
BEZPIECZEŃSTWO
NAJWYŻSZA JAKOŚĆ 
NASZYCH USŁUG
Sterylizacja narzędzi  
w autoklawie medycznym
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ROZWIĄZANIE KONKURSU ZE STYCZNIOWEGO WYDANIA „MAGAZYNU”

W konkursie fotograficznym nagrody otrzymują:
   Kazimierz Skowyra - zestaw narzędzi M4K 10-100 NEO, 90 elementów o wartości 289 zł 

ufundowane przez firmę Bricoman, ul. Wojciechowskiego 7/17 w Poznaniu
   Paulina Michalczyk, Marlena Zduniewicz - dwa vouchery, każdy po 150 zł na wybrane 

usługi, ufundowane przez Studio Urody Natalia z Chludowa, ul. Obornicka 4, tel. 888 
405 885 

   Agata Begier,  Dominika Socha - Kozikowska, Anna Stachowiak -  vouchery, każdy po 
150 zł na wybrane usługi fryzjersko - kosmetyczne, ufundowane przez New Place Karolina 
Bartczak, ul. Zeylanda 4/1, Poznań, tel. 506 734 495

   Werner Haibach, Tomasz Owczarek, Mikołaj Bukowski - vouchery, każdy 
o wartości 200 złotych na dowolne dania i napoje ufundowała restauracja Nova 
Kuchnia, ul.Bogusławskiego 40 w - Suchym Lesie, tel. 512 779 860 

   Tomasz Majewski, Paweł Rogaliński bony na zestawy ufundowane przez KFC, 
ul. Obornicka 134 w Suchym Lesie

   Lilianna Brdęk, Natalia Sobczak -  vouchery na dwa noclegi dla dwóch osób 
o wartości ok. 600 zł każdy ufundowała Rezydencja Pestkownica nad Jeziorem, 
tel. 502 606 847 www.pestkownica.com.pl

Nagrody prosimy odebrać w ciągu 21 dni od daty wydania Magazynu.  
W przeciwnym wypadku przepadają. Nagrodzonych prosimy o kontakt z redakcją, numer telefonu: 669 690 036.

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

PRZED PO

Studio Urody Natalia  Chludowo  
ul. Obornicka 4, 
tel. 888 405 885

/ StudioFryzurChludowo

FRYZJERSTWO
 � pielęgnacja włosów (sauna, botox, olejowanie) 
 � keratynowe prostowanie włosów 
 � nanoplastia 
 � koloryzacje (backcombing, twilighting hair,  

Hollywood Look )

KOSMETYKA
 � manicure 
 � pedicure 
 � stylizacja paznokci żelem i hybrydą 
 � henna pudrowa
 � lifting laminacja i botox rzęs 
 � laminacja brwi
 � depilacja
 � zagęszczanie rzęs od 1:1 do mega volume
 � zabiegi na twarz
 � kosmetologia estetyczna  
(botox, usuwanie zmarszczek, powiększanie ust)

 � makijaż permanentny 
 � zabiegi z leczniczej borowiny

Narzędzia sterylizowane w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM 
URODY NATALIA

 Agnieszka Łęcka � tel. 669 69 00 36 � e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA
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FRYZJERSTWO
  pielęgnacja włosów (sauna, 

botox, olejowanie)
  keratynowe prostowanie włosów
  nanoplastia
  koloryzacje (backcombing, 

twilighting hair, Hollywood Look)

KOSMETYKA
  manicure
  pedicure
  stylizacja paznokci żelem i hybrydą
  henna pudrowa
  lifting laminacja i botox rzęs
  laminacja brwi
  depilacja
  zagęszczanie rzęs od 1:1 

do mega volume
  zabiegi na twarz
  kosmetologia estetyczna 

(botox, usuwanie zmarszczek, 
powiększanie ust)

  makijaż permanentny
  zabiegi z leczniczej borowiny
  oczyszczanie wodorowe

Narzędzia sterylizowane 
w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM URODY NATALIA

OCZYSZCZANIE 
WODOROWE

Obornicka 134 
Suchy Las

Księga znaku Bricoman
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22 Pieniądze zbierano również w wodzieZA TREŚĆ NADESŁANYCH ARTYKUŁÓW SPONSOROWANYCH,  
OGŁOSZEŃ I REKLAM REDAKCJA NIE ODPOWIADA

Bal na sto par i dziecięca telewizja  

19

Wyrok bez wątpienia stanie się  
precedensem w skali całego kraju10

Nowy system w ZGK Suchy
Las – czyli małże na straży

Szanowni Państwo!

Wieloletnia walka dobiegła końca. Wójt Grzegorz Wojtera wygrał 
proces karny. Wyrok Sądu Apelacyjnego w Poznaniu jest prawomocny. 
Wójt nie walczył sam, bo wspierali go dobrzy prawnicy z renomowanej 
kancelarii SMM Legal. Jak gospodarz gminy sam podkreśla w wywia-
dzie, którego nam udzielił, jest to pomoc, której nie da się przecenić. 
Prawnicy z kolei mówią, że wyrok powinien być ważny dla samorzą-
dowców w całym kraju. Można go nazwać precedensowym.

Na tym jednak nie koniec, bo Grzegorz Wojtera i jego prawnicy za-
powiadają proces cywilny zarówno przeciwko Skarbowi Państwa, jak 
i biegłej, która wydała w sprawie opinię. Wójt poniósł bowiem wysokie 
koszty liczone w złotówkach, udział w procesie wiązał się też z dużym 
stresem. W końcu prokurator zażądał naprawienia rzekomej szkody 
w wysokości 18 mln zł. Przyznacie Państwo, że to kwota dla większo-
ści ludzi równie abstrakcyjna jak wycieczka na Marsa.

A skoro o pieniądzach... Drodzy Państwo, co roku o  tej porze pi-
szemy o  pomocy dla Jarka Stachowiaka, brata Barbary Stachowiak 
z  Urzędu Gminy. Jarek od trzech lat dzielnie walczy o  możliwość 
poruszania się i samodzielnego oddychania. I w ciągu tych lat odnosi 
kolejne sukcesy. Jego marzeniem jest jednak spacer po łące. Czyż nie 
jest to marzenie, za którego realizację warto zapłacić? Z pewnością nie 
będą to pieniądze zmarnowane. Pomóżmy!

O pieniądzach, m.in. na budowę drogi rowerowej w Suchym Lesie, 
rozmawiano też podczas styczniowej sesji Rady Gminy. Oczywiście 
nie wyłącznie o pieniądzach, bo zastanawiano się także nad terminem 
wyborów sołtysów i zarządów osiedli. Nie lekceważmy tych wyborów, 
bo samorząd pomocniczy jest najbliżej mieszkańców. Przykład cho-
ciażby Ewy Korek, sołtyski Złotnik Wsi, pokazuje jak dużo lokalny 
przedstawiciel czy przedstawicielka jest w stanie zrobić dla swojej spo-
łeczności. Jeśli tylko naprawdę chce.

A skoro o Ewie Korek mowa, to jak wiadomo kieruje ona nie tylko 
sołectwem, ale także klubem Morsy Złotniki. I  właśnie z  tym klubem 

wzięła udział w finale Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy. Akcja się nadspo-
dziewanie udała, frekwencja była bar-
dzo wysoka, a  ludzie jak zwykle hojni. 
Pieniądze zbierano nawet w  wodzie. 
I  jak zwykle morsowanie z  WOŚP-em 
przyciągnęło uwagę mediów.

A  skoro o  wodzie mowa, warto 
wspomnieć również o  nowym systemie 
w  ZGK Suchy Las. Na straży jakości 
wody w  Chludowie stać będzie ośmiu 
niezwykłych pracowników. Dlaczego 
niezwykłych? Poczytajcie! 

Kto wie, może za kilkanaście lat z mikrofonami i dyktafonami będą 
po Plaży Łabędziej biegać dzisiejsze przedszkolaki z doprawdy wyjątko-
wego Przedszkola Natura. Dlaczego wyjątkowego? W placówce działa 
bowiem przedszkolna telewizja, a  mali dziennikarze przeprowadzają 
wywiady i przygotowują reportaże. Jesteśmy pod dużym wrażeniem!

Proszę Państwa, na koniec coś dla rozluźnienia. Po raz drugi już 
w  lutowym numerze przeprowadziliśmy sondę z  ludźmi urodzonymi  
29 lutego. Do tych wyjątkowych osób należy m.in. moja córka Marta. 
Jak często ludzie ci obchodzą urodziny i czy czują się cztery razy młod-
si? Poczytajcie!

Przyjemnej lektury!

OPRAWY
KOREKCYJNE

*Od cen regularnych. **Nie dotyczy marki Chanel. 
W salonach dla opraw korekcyjnych rabat wyłącznie przy zakupie 

pełnych okularów korekcyjnych 
(oprawa korekcyjna+para szkieł okularowych)

-30%
TANIEJ

Suchy Las tel: 61 652 13 14 
Poznań,CH Spar tel: 61 842 55 55

 tel. 61 677 06 00

, Galeria Sucholeska ul. Obornicka 85, 
, ul. Druskienicka 12a, 

Poznań, Galeria Podolany, ul. Strzeszyńska 63, tel: 61 670 03 75
Tarnowo Podgórne, Auchan Swadzim, Św. Antoniego 2,

Kiejnich
Przemysław

wybierz swojego radnego do rady powiatuW nadchodzących 
wyborach 

samorządowych
będę kandydował 

z list KW Koalicja 
Samorządowa  
OK Samorząd 

do Rady Powiatu  
Poznańskiego.

Proszę o wzięcie  
pod uwagę mojej 

kandydatury.
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SSppoorrttoowweeggoo  TTaańńccaa
TToowwaarrzzyysskkiieeggoo

„„WWiioossnnaa””

XXLLIIVV  TTuurrnniieejjSzkoła Tańca

JAWOR
KTT Dziupla

Stowarzyszenie Polskie
Towarzystwo
Taneczne

Zarząd Okręgu
Wielkopolskiego PTT

Sponsorzy:

Patronat medialny:

Organizatorzy:

Bilety do nabycia:

w Szkole Tańca Jawor

oraz

w hali w dniu Turnieju

Bloki o godz.:
9:30; 12:30; 15:30

dzieci, młodzież, dorośli

18:30

GALA TANECZNA

SSuucchhyy  LLaass

66..0044..22002244
HHaallaa  GGOOSS

Renault
Pieluszyńska

6 Sucholeski.EU       luty 2024      nr 2 (146)  nr 2 (146)       luty 2024      Sucholeski Magazyn Mieszkańców Gminy 7



WYDARZENIA WYDARZENIA 

Wieloletnia walka 
dobiegła końca
Sąd Apelacyjny w Poznaniu utrzymał w mocy zaskarżony 
wyrok Sądu Okręgowego uniewinniający wójta Grzegorza 
Wojterę. Co dalej? Teoretycznie można sobie wyobrazić 
kasację, co jest raczej mało prawdopodobne. Bardziej 
prawdopodobne jest pozwanie Skarbu Państwa o odszko-
dowanie lub zadośćuczynienie.

Wszystko zaczęło się jeszcze w 2005 
r., kiedy gmina Suchy Las zawarła umo-
wę dzierżawy prywatnej działki w miej-
scowości Suchy Las pod budowę parku 
wodnego „Octopus”. Potem  w  2010 r. 
gmina zawarła umowę dzierżawy pry-
watnej działki w  Biedrusku – pod par-
king. Wreszcie w 2014 r. gmina zawarła 
z  prywatną firmą umowę dzierżawy 
gmachu szkoły przy ulicy Konwaliowej 
w  Suchym Lesie wraz salą gimnastycz-
ną i infrastrukturą pomocniczą na okres 
15 lat za łącznie 26,5 mln zł. Zgodnie 

z  przedwstępną umową sprzedaży 
w 2029 r. gmina ma kupić ten budynek 
za symboliczny grosz. 

Dlaczego jednak dzierżawa, a  nie 
sprzedaż? Ponieważ przekroczony już 
został 66 proc. próg zadłużenia, co 
wręcz uniemożliwiało zaciągnięcie 
kolejnego kredytu. O rozwiązaniu tym 
wiedziała Regionalna Izba Obrachun-
kowa i rozwiązania tego nie kwestiono-
wała. Z  ostrą krytyką wystąpiła nato-
miast część opozycyjnych radnych.

Biegła zmieniła zdanie
Niezidentyfikowana osoba za-

wiadomiła CBA. W  styczniu 2019 r. 
wszczęto śledztwo. Agenci kilkakrotnie 
odwiedzali Urząd Gminy. W  czerw-
cu 2021 r. prokuratura przedstawiła 
Grzegorzowi Wojterze zarzuty, bazując 
właśnie na trzech wspomnianych wyżej 
umowach. Do sądu wpłynął akt oskar-
żenia. Prokurator wniósł o wymierzenie 
kary dwóch lat pozbawienia wolności 
z warunkowym zawieszeniem jej wyko-
nania na okres trzech lat, kary grzywny 

oraz zapłaty na rzecz gminy ponad 18 
mln zł – tytułem naprawienia szkody. 
Jakiej szkody?

Prokurator uznał, że park wodny 
można było wybudować na dział-
ce należącej do gminy. Oskarżyciel 
wskazał nawet trzy takie działki. Wy-
liczył, że gospodarz gminy spowodo-
wał szkodę w  wysokości ok. 4,5 mln 
zł – tytułem czynszu dzierżawnego 
liczonego do 2020 r.

Podobnie w  przypadku Biedruska, 
prokurator wywodził, że działkę na-
leżało kupić, a  nie dzierżawić. Szkoda 
w  tym przypadku miałaby wynieść 
ponad 546 tys. zł.  

No i szkoła przy ulicy Konwaliowej 
– prokurator stał na stanowisku, że opi-

sana wyżej umowa była nie do przyję-
cia, a na budowę szkoły należało wziąć 
kredyt. Zdaniem oskarżenia w  tym 
przypadku szkoda wyniosła ponad 13 
mln zł. 

Oskarżenie argumentowało, że go-
spodarz gminy nie dokonał przy tym 
odpowiedniej analizy ekonomicznej.

Pierwsza rozprawa odbyła się 
w  grudniu 2021 r. Obrona podnosi-
ła, że zarzuty aktu oskarżenia są bez-
podstawne, wnosząc o  uniewinnienie 
wójta. Adwokatka Olga Biernacka 
i radczyni prawna Lidia Ignaczak (obie 
z  kancelarii SMM Legal) podkreślały, 
że działania wójta były zgodne z  pra-
wem oraz korzystne dla gminy, a w ich 
przekonaniu sprawa ma charakter 
polityczny. Z  argumentacją obrony 
zgodził się Sąd Okręgowy w Poznaniu, 
czyli w  tym przypadku sąd pierwszej 
instancji. 29 marca 2023 r. zapadł wy-
rok uniewinniający. Sędzia Karolina 
Siwierska w  uzasadnieniu zaznaczyła, 
że  podejmowane przez Grzegorza 
Wojterę decyzje były pod każdym 
względem optymalne i słuszne, a z ma-
teriału dowodowego wynika, że wójt 
bez wątpienia kierował się interesem 
lokalnej społeczności. 

Ten zebrany materiał to m.in. prze-
słuchanie biegłej Katarzyny Królak. 
Biegła pierwotnie wydała niekorzystne 

dla wójta opinie. To na tych opiniach 
właśnie prokurator w  znaczniej mie-
rze oparł swój akt oskarżenia. W toku 
przesłuchania biegła w części wycofała 
się z tych niekorzystnych opinii.

Uzasadnienie wyroku uniewin-
niającego nie przekonało oskarżycie-
la, który nie zgodził się z  wyrokiem 
i  złożył apelację do Sądu Apelacyj-
nego, domagając się uchylenia orze-
czenia w  całości i  przekazania sprawy 
do ponownego rozpoznania sądowi 
pierwszej instancji. W  uzasadnieniu 
oskarżyciel napisał, że sąd pierwszej in-
stancji nie wyjaśnił istotnych okolicz-
ności i  nie zlecił wykonania opinii in-
nemu biegłemu, np. z zakresu finansów 
i  księgowości. Zdaniem prokuratora 
sprzeczne opinie Katarzyny Królak 
obligowały do tego sąd.

Wykreowana przez CBA
Rozprawa przed Sądem Apelacyj-

nym w Poznaniu odbyła się 16 stycznia 
2024 r. Na sali sądowej nie brakowało 
przedstawicieli mediów. Sędzia Hen-
ryk Komisarski, przewodniczący skła-
du, przypomniał po kolei tezy aktu 
oskarżenia.

Zaraz potem głos zabrał prokurator, 
który zaznaczył, że wnosi jak w apelacji.

– Opinia biegłej to jeden z  kluczo-
wych dowodów – podkreślił. – Sąd 
pierwszej instancji uznał ją za sprzecz-
ną, niejasną. A ponieważ w tej sprawie 
potrzebne były wiadomości specjalne, 
potrzebne było zatem i  powołanie ko-
lejnego biegłego. Dopiero w  przypad-
ku niejasnej opinii tego biegłego, sąd 
mógłby rozstrzygnąć wątpliwości na 
korzyść oskarżonego – uznał mówca. 

– Z apelacji nie wynika jednak, czy 
oskarżyciel zgadza się z  opinią biegłej 

– zauważył sędzia Henryk Komisarski.
– Są pewne niedoskonałości w  opi-

nii – zgodził się prokurator. – Niemniej 
w  określonej części biegła podtrzyma-
ła swoją opinię – uznał. – Dostrzegam 
pewne rozbieżności pomiędzy opinią 
pisemną a tą przedstawioną na rozpra-
wie – przyznał. – Nie jest jednak tak, że 

biegła wycofała się całkowicie – prze-
konywał.

Dłużej wypowiadały się obie 
obrończynie.

– Wnoszę o  utrzymanie zaskarżo-
nego wyroku w  mocy – rozpoczęła 
radczyni prawna Lidia Ignaczak. – 
Sąd pierwszej instancji zrobił to, co 
powinna zrobić prokuratura – uzna-
ła. – Biegła sama napisała, że nie jest 
w  stanie określić kwoty szkody 
w  sposób pewny i  jednoznaczny. Akt 
oskarżenia nigdy nie powinien trafić 
do sądu. Sprawa została wykreowa-
na przez CBA. Kontrole w  Urzędzie 
Gminy trwały przez rok. Urzędnicy 
poświęcili masę czasu i  energii, które 
poświęcić powinni gminie. Analiza 
agentów w mojej ocenie nie była zgod-
na z prawem, niemniej jednak stała się 
podstawą aktu oskarżenia. Taka anali-
za sama w sobie nie może stanowić do-
wodu, tymczasem opinia biegłej była 
wewnętrznie sprzeczna.  

Mówczyni podkreśliła, że jeszcze 
na etapie postępowania przygotowaw-
czego obrona złożyła wniosek o  prze-
słuchanie biegłej.

– Niestety, prokuratura uniemożliwi-
ła to – ubolewała. – Szkoda, bo okazało 
się, że biegła nie znała zapisów umowy, 
które oceniała – wytknęła. – Dlatego 
też nie mogła ocenić szkody w  tej spra-
wie. Malowanie budynku szkoły, prze-
glądy urządzeń technicznych, naprawy 

– to wszystko koszty, które obciążają pod-
miot prywatny, a w trakcie trwania umo-
wy, z upływem czasu rosną – wskazywa-
ła. – Tym samym gmina przez te 15 lat 
oszczędza. Ale w połowie okresu trwania 
umowy nie ma możliwości oceny tych 
kosztów. Zatem powołanie drugiego 
biegłego byłoby bezprzedmiotowe, a sąd 
ocenił materiał dowodowy prawidłowo. 
Analiza dokumentów winna doprowa-
dzić prokuraturę do wniosku, że żadne 
przestępstwo nie zaistniało. Biegła do-
konała oceny prawnej zawartych umów, 
choć przecież nie jest prawniczką – wy-
tknęła. – Kancelaria prawna opiniująca 
na zlecenie gminy uznała przyjęty przez 
wójta model za najkorzystniejszy dla 
gminy, a  CBA nie przekazało tej opinii 
biegłej. No i jej ustna opinia wygłoszona 
przed sądem w wielu aspektach różni się 
od opinii pisemnej – rozłożyła ręce.

System naczyń połączonych
W  przypadku parkingu w  Bie-

drusku mówczyni uznała, że biegła 
i prokurator nie zapoznali się z  treścią 
umowy. 

– Nie zauważyli, że działka gruntu 
to nie to samo, co działka z  urządzo-
nym parkingiem – zwróciła uwagę 
radczyni prawna. – 520 tys. zł to na-
kłady na urządzenie parkingu, które 

poniósł podmiot prywatny, a nie gmi-
na. Nie są tu potrzebne wiadomości 
specjalne, żeby to ocenić. Wystarczy 
matematyka i logiczne myślenie, żeby 
zauważyć, że żadna szkoda nie zaist-
niała – zwróciła uwagę. 

W swoim wystąpieniu radczyni po-
ruszyła też sprawę „Octopusa”.

– Tę akurat działkę wybrano biorąc 
pod uwagę potrzeby społeczne, polity-
kę przestrzenną gminy – wskazała. – To 
nie jest przecież rzecz ani CBA, ani pro-
kuratury. Zdaniem CBA park wodny 
należało posadowić na działce stano-
wiącej własność gminy, podało trzy 
rzekomo nadające się do tego działki, 
tymczasem dwie z  trzech wskazanych 
przez CBA działek stały się własnością 
gminy już po zawarciu umowy dzier-
żawy przez wójta, a więc nie mogły być 
brane pod uwagę, gdy rozważano posa-
dowienie „Octopusa”, a  trzecia działka 
była i  jest nadal działką zagospoda-
rowaną – znajdują się tam boiska. Ich 
likwidacja pod budowę basenu byłaby 
niecelowa – zauważyła. – I w tej sytuacji 
zbędna jest więc opinia innego biegłego. 
Ważne, że dzieci mają blisko na basen. 
Gmina zrealizowała w  tym przypadku 
swoją politykę społeczną, prorodzinną 

– podsumowała.
Adwokatka Olga Biernacka, po-

dobnie jak jej przedmówczyni, wniosła 
o  utrzymanie wyroku Sądu Okręgo-
wego w mocy. 

– Skarżący nie wskazał, jakie do-
wody zostały błędnie ocenione przez 
sąd – wytknęła. – Oskarżyciel nie 
sprecyzował dla stwierdzenia jakich 
konkretnie, istotnych dla sprawy oko-
liczności, konieczne było posiadanie 
wiadomości specjalnych. Przypomnę, 
że wiadomości specjalne nie obejmują 
wiedzy z zakresu prawa, chyba że chodzi 
o prawo obce. To do sądu, a nie biegłego 
należała ocena, czy zachowanie wójta 
stanowiło nadużycie uprawnień lub 
niedopełnienie obowiązków, czy było 
zgodne z wzorcem dobrego gospodarza, 
czy środki gminy Suchy Las były wydat-
kowane w sposób celowy i oszczędny. 

Adwokatka zwróciła też uwagę, że 
przesunięcie w  czasie budowy szkoły 
oznaczałoby społeczną katastrofę.

– Wynikało to z  zeznań powołanej 
na świadka nauczycielki – zaznaczy-
ła. – Do szkoły miały bowiem pójść 
sześciolatki. Sąd Okręgowy prawidło-
wo też ocenił, że w  2013 r. gmina nie 
mogła uzyskać kredytu z  uwagi na 
przekroczony próg zadłużenia. Zresz-
tą według zeznającej w  charakterze 
świadka skarbniczki gminy Moniki 
Wojtaszewskiej uruchomienie nowej, 
opartej na kredycie procedury zaję-
łoby cztery miesiące. A  kredytu i  tak 
mogłaby gmina nie dostać – wskazała. 

– Dzięki rozwiązaniu przyjętemu przez 
wójta, za aprobatą Rady Gminy, udało 
się otworzyć szkołę wtedy, gdy była 
najbardziej potrzebna i  to bez zwięk-
szania zadłużenia gminy. 

Jeżeli chodzi o  park wodny, mów-
czyni zauważyła, że lokalizacja działki 
przy ulicy Obornickiej  była wręcz 
idealna.

– A  właściciel działki nie chciał jej 
sprzedać, lecz jednie ją wydzierżawić 

– dodała.
Także parking w  Biedrusku był 

mieszkańcom bardzo potrzebny, a  na 
dzierżawę zgodziła się Rada Gminy. 

– Dzięki przyjętemu rozwiązaniu, 
gmina nie musiała jednorazowo z  bu-
dżetu przeznaczyć znacznej kwoty 
pieniężnej na zakup nieruchomości 
i  urządzenie parkingu. Środki, które 
nie zostały przeznaczone na ten cel, 
można było wydatkować na inne cele 
związane z  realizacją zadań gminy za-
pisane w budżecie. Zarządzanie gminą 
to jest system naczyń powiązanych, 
czego zdaje się nie dostrzegać proku-
ratura – podsumowała obrończyni. – 
A z ustaleń Sądu Okręgowego wynika 
jednoznacznie, że wójt nie działał z za-
miarem wyrządzenia gminie szkody 
i  żadna szkoda działaniem wójta nie 
została wyrządzona – zakończyła.

– We wszystkich moich decyzjach 
i  działaniach kierowałem się dobrem 
publicznym, wszystkie poprzedzone 
były analizami, miały miejsce w grani-
cach prawa i  z  poszanowaniem prawa 

– krótko wypowiedział się wójt Grze-
gorz Wojtera.

Zaraz potem sąd odroczył wydanie 
wyroku do 30 stycznia.

Skoncentrować się 
na tym, co ważne

Na ogłoszenie wyroku znów stawi-
li się liczni przedstawiciele mediów. 

– Sąd utrzymuje w mocy zaskarżony 
wyrok, a kosztami postępowania obcią-
ża Skarb Państwa – odczytał przewod-
niczący składu Henryk Komisarski. 

Sędzia krótko też wyrok uzasadnił.
– Co do zasady Sąd Apelacyjny 

w  pełni podziela argumenty Sądu 
Okręgowego, który dokonał analizy 
prawidłowej, trafnej i  wystarczająco 
uzasadnionej – rozpoczął. – W  od-
czuciu Sądu Apelacyjnego prokurator 
potraktował też te trzy gminne inwe-
stycje zbyt biznesowo. A przecież dzia-
łalność organów publicznych, w  tym 
samorządu terytorialnego, nie ma 
takiego charakteru. Celem działania 
wójta nie jest osiąganie zysków wyra-
żonych w pieniądzu, lecz zaspokajanie 
potrzeb lokalnej społeczności. I  tym 
się właśnie kierowali zarówno Grze-
gorz Wojtera, jak i Rada Gminy. Gdyby 

oceniać to inaczej, wszyscy włodarze 
zawsze byliby narażeni na zarzut nie-
gospodarności. Zresztą budowa gma-
chu sądu czy prokuratury też finanso-
wego zysku nie przynosi – zauważył 
mówca. – Żaden z dowodów nie wska-
zuje na sprawstwo oskarżonego, wręcz 
przeciwnie – zaznaczył. – Nie jest też 
tak, że Sąd Okręgowy winien dopuścić 
dowód z  opinii nowego biegłego. To, 
co wymagało wiadomości specjalnych, 
biegła powiedziała. Stan faktyczny nie 
budzi wątpliwości.  

Mówca dodał też, że biegła przy-
znała, że wydając opinię, nie wzięła 
pod uwagę okoliczności, które brać 
pod uwagę powinna.

– I odwrotnie – wzięła pod uwagę 
okoliczności, których brać pod uwa-
gę nie mogła – kontynuował prze-
wodniczący.

Sędzia wspomniał też po kolei 
o  kompleksie basenowym, parkingu 
w Biedrusku i szkole przy Konwaliowej.

– W  przypadku parku wodnego wy-
brano najlepszą lokalizację – wyraził 
przekonanie. – Gmina winna bowiem 
w  swoich działaniach brać pod uwagę 
ład przestrzenny. Co do parkingu, to ry-
zyko wzięła na siebie firma prywatna. Co 
do szkoły zaś, trzeba było ją wybudować 
do września 2014 r., by zapewnić dzie-
ciom naukę w  odpowiednich warun-
kach. A  zgody na wzięcie kredytu RIO 
by nie dała. Stąd decyzja odnośnie od-
dania działki w  użytkowanie wieczyste 
i następnie wydzierżawienia budynków.

Mówca dodał, że w  innym przy-
padku konieczne mogło być nauczanie 
w  systemie zmianowym, co jest dla 
młodzieży szkodliwe zdrowotnie, gro-
zi też destrukcją życia rodzinnego.

Kiedy wszyscy już opuścili salę 
rozpraw, odbyło się coś w rodzaju krót-
kiej, zaimprowizowanej konferencji  
prasowej.

– Przez te lata żyłem w  ciągłym na-
pięciu – przyznał wójt Grzegorz Woj-
tera. – Teraz będę mógł skoncentrować 
się na tym, co ważne.

– Z  przyjemnością broniłyśmy 
w  tym postępowaniu osoby, co do któ-
rej niewinności od początku byłyśmy 
przekonane – dodały obie obrończynie.

Adw. Przemysław Maciak, partner 
zarządzający SMM Legal, stwierdził, że 
wyroki Sądu Okręgowego i  Apelacyj-
nego to triumf wymiaru sprawiedliwo-
ści. Jednocześnie nie ukrywał, że wójt 
doznał krzywdy w  związku z  niesłusz-
nym oskarżeniem w  niniejszej sprawie, 
poniósł też określone wydatki w związ-
ku z  postępowaniem i  koniecznością 
obrony przed zarzutami prokuratury.   

– I ktoś te wydatki musi pokryć – za-
kończył.

Krzysztof Ulanowskifot
. A

da
m

 W
aw

rz
yn

iak
, fo

toa
da

m
ix

.co
m

Sędzia Henryk Komisarski 
przedstawia ustne motywy wyroku

Adwokatka Olga Biernacka, radczyni Lidia Ignaczak i wójt Grzegorz Wojtera

Wójt z obrończyniami na zaimprowizowanej konferencji prasowej
Stoją od lewej: adw. Olga Biernacka, radczyni Lidia Ignaczak, wójt 
Grzegorz Wojtera, adw. Krzysztof Urbańczak, adw. Przemysław Maciak
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na zawiadomieniach anonimowych. 
W  naszym przypadku postępowanie 
zostało formalnie wszczęte na podsta-
wie zawiadomienia złożonego przez 
CBA. To na organach ścigania spoczy-
wa obowiązek weryfikacji informacji, 
oddzielania ziarna od plew. 

O.B.: Przypomnę, że w  ustnych 
motywach rozstrzygnięcia sędzia 
Sądu Apelacyjnego powiedział sta-
nowczo, że w  sprawie wójta Grze-
gorza Wojtery nie było żadnych do-
wodów świadczących o  jego winie. 
Wyjątkiem były pisemne opinie bie-
głej, które jednak zostały zweryfiko-
wane przez sąd na rozprawie i uznane 
za dowody niewiarygodne. W  toku 
postępowania przed sądem odbyło 
się 10 rozpraw, przesłuchano ponad 
50 świadków. Były to osoby z różnych, 
lokalnych obozów politycznych, nie 
tylko sprzyjające wójtowi. Zarówno 
z  zeznań świadków, jak i  z  dokumen-
tów wynikało, że inwestycje w gminie 
były potrzebne!

– No dobrze. Sprawę wygraliście 
i wystąpicie o odszkodowanie. W ja-
kiej wysokości?

P.M.: Trzeba podliczyć wszystkie 
koszty związane z  postępowaniem, 
w  tym honoraria naszej kancelarii 
i koszty ekspertyz prywatnych. Z pew-
nością są to koszty przekraczające 100 
tys. zł. Wójt Wojtera ponosił te koszty 
z własnej kieszeni.

– W  skład odszkodowania wchodzi 
też zadośćuczynienie za doznaną 
krzywdę.

P.M.: I  w  tym przypadku będzie-
my domagać się podobnej kwoty. 
I tak nikt wójtowi Wojterze nie odda 
stresu, który ten przeżył. Przecież 
prokuratura domagała się od niego 
naprawienia rzekomej szkody w  wy-
sokości 18 mln zł. Demokratyczne 
państwo prawa winno brać na siebie 
odpowiedzialność za błędy swoich 
funkcjonariuszy. W  Polsce zadość-
uczynienia kształtują się na poziomie 
dziesiątek tysięcy złotych, ale tenden-

cja jest rosnąca. W  Stanach Zjedno-
czonych wójtowi zapewne przyznano 
by miliony dolarów, w  Wielkiej Bry-
tanii podobnie.

– Pozywacie jednak nie tylko Skarb 
Państwa, ale również biegłą, której 
zapewne nie stać na zapłacenie po-
nad 100 tys. zł odszkodowania. Nie 
obawiacie się negatywnego odbioru 
społecznego?

P.M.: Biegli mają obowiązkowe 
ubezpieczenie od odpowiedzial-
ności cy wilnej. My jako adwokaci 
mamy przecież podobne ubezpie-
czenie. Również musimy liczyć się 
z  tym, że za nasze ewentualne błęd-
ne doradztwo będziemy musieli 
zapłacić. Brak należytej staranności 
rodzi odpowiedzialność odszkodo-
wawczą. Reguluje to mechanizm 
rynkow y. Jeśli bierzesz pieniądze za 
swoją pracę, bierzesz też pod uwagę 
obowiązek naprawienia ewentual-
nej szkody. Lekarze też przecież pła-
cą za błędy w sztuce. Dlaczego zatem 
nie mieliby płacić biegli, których 
rola jest niezw ykle ważna. W  opar-
ciu o  ich opinie kierowane są akty 
oskarżenia, zapadają też w yroki. Bie-
gli winni liczyć się więc z  ewentual-
ną odpowiedzialnością. 

– Czy można sformułować taką tezę, 
że niektórzy sędziowie (choć akurat 
nie w omawianej przez nas sprawie) 
idą na łatwiznę i  bezkrytycznie 
opierają swoje wyroki na opiniach 
biegłych?

O.B.: Można to ująć w  ten spo-
sób, że taki bezkrytycyzm stanowi 
bolączkę wymiaru sprawiedliwości. 
Należy podkreślić, że biegły nie ma 
obowiązku wydawać opinii w  danej 
sprawie. Po zapoznaniu się z  aktami 
sprawy powinien sam sobie szczerze 
odpowiedzieć na pytanie, czy po-
siada wiedzę i  doświadczenie, które 
pozwolą mu fachowo odpowiedzieć 
na pytania postawione przez sąd 
lub organy ścigania. Jeśli szczera 
odpowiedź brzmi „nie”, powinien 

odmówić sporządzenia opinii. Przy-
kładowo biegła, która nie jest praw-
niczką, nie powinna wypowiadać 
się na temat charakteru prawnego 
zawieranych umów. Przecież biegli 
doskonale wiedzą, że dowód z opinii 
biegłego jest w każdej sprawie bardzo 
ważny, może nawet najważniejszy. 
W  procesie pana wójta wykazaliśmy, 
że opinie biegłej z  zakresu rachunko-
wości i finansów zostały sporządzone 
w  sposób nierzetelny, wręcz rażąco 
nieprofesjonalny.

– Wyrok w  sprawie karnej wójta 
Grzegorza Wojtery i  ewentualny 
wyrok w sprawie cywilnej staną się 
precedensami?

P.M.: Ta sprawa z całą pewnością 
będzie szeroko na forach samorządo-
wych dyskutowana. Miejmy nadzieję, 
że w  efekcie mniej też będzie opinii 
pisanych nierzetelnie, pod z  góry 
założoną tezę. Bo w  przypadku ta-
kich opinii ktoś, kto nie ma środków 
finansowych, nie ma wsparcia praw-
ników, znajduje się w głębokiej defen-
sywie. To jest duży problem naszego 
wymiaru sprawiedliwości. Przyjmuje 

się z góry założenie, że oskarżony we 
własnej sprawie wypowiada się nie-
obiektywnie, natomiast biegły teore-
tycznie jest bezstronny. Takie założe-
nie rodzi dysproporcje.

O.B.: W dodatku dowodu z opinii 
biegłego nie można zastąpić żadnym 
innym dowodem. Sędzia nie może się 
opierać na posiadanych przez niego 
wiadomościach specjalnych, jeśli np. 
ma drugi fakultet z  jakiejś dziedziny. 
Jeśli więc ma zastrzeżenia do opinii 
biegłego, a  rozstrzygnięcie wymaga 
wiadomości specjalnych, to nie ma 
innego wyjścia niż powołać innego 
biegłego. W omawianej przez nas spra-
wie takiej konieczności nie było, bo 
stan faktyczny nie budził wątpliwości, 
a ocena zgodności działań wójta z pra-
wem i  ocena zasadności podjętych 
przez niego decyzji – z punktu widze-
nia realizacji zadań własnych gminy – 
należała do sądu, a nie do biegłego.

P.M.: Wyrok bez wątpienia stanie 
się precedensem w skali całego kraju, 
istotnym dla wszystkich samorzą-
dowców.

Rozmawiał Krzysztof Ulanowski

– Po ogłoszeniu wyroku Sądu Apela-
cyjnego utrzymującego w  mocy wy-
rok uniewinniający wójta Grzegorza 
Wojterę nie wykluczaliście Państwo 
wytoczenia powództwa przeciwko 
Skarbowi Państwa o  odszkodowa-
nie, zadośćuczynienie. Czy taka de-
cyzja już zapadła?

Adw. Przemysław Maciak: Zło-
żyliśmy już wniosek o  uzasadnienie 
wyroku na piśmie. Uzasadnienie 
ustne było kompleksowe i  zrozumia-
łe dla osób zainteresowanych spra-
wą, nawet tych bez wykształcenia 
prawniczego. Sędzia Henryk Komi-
sarski ma talent do mówienia o  pra-
wie w  sposób klarowny. Niemniej 

uzasadnienie pisemne jest nam po-
trzebne właśnie z  uwagi na przyszłe 
postępowanie cywilne. Bo decyzja 
o  złożeniu pozwu, zarówno przeciw-
ko Skarbowi Państwa, jak i  biegłej, 
rzeczywiście już zapadła. Będzie to 
sprawa precedensowa, jako że nie ma 
jeszcze wykształconych instrumen-
tów prawnych w  zakresie dochodze-
nia roszczeń wobec biegłych i  Skar-
bu Państwa – w  przypadku błędów 
funkcjonariuszy publicznych. Bez 
wątpienia można tu mówić o  krzyw-
dzie wójta Grzegorza Wojtery, który 
przez sześć lat narażony był na silny 
stres. Na szczęście wójt korzystał 
z  pomocy kancelarii prawnej, czyli 

naszej. A my przedstawiliśmy sądowi 
kontropinię prof. Adama Olejniczaka, 
kierownika Katedry Prawa Cywilne-
go na Wydziale Prawa UAM, a także 
prof. Jarosława Grykiela. Autorzy 
opinii w proch rozbili tezy biegłej Ka-
tarzyny Królak.

Adw. Olga Biernacka: Opinia 
profesorska, którą przedstawiliśmy, 
nie dotyczyła tez ekonomicznych, lecz 
prawnych. Biegła sądowa, która nie ma 
wykształcenia prawniczego, w  różny 
sposób oceniała zawarte przez wójta 
w imieniu gminy umowy – raz mówiła 
o umowach nienazwanych, o leasingu 
zwrotnym, innym razem o  umowie 

„o  cechach pożyczki”. Natomiast auto-
rzy kontropinii wyraźnie napisali, że 
zawarto umowy nazwane, to jest umo-
wy dzierżawy. Oczywiście sędziowie 
Sądu Apelacyjnego i  Okręgowego 
znają prawo, niemniej są karnistami, 
więc opinia wybitnych cywilistów nie 
była tu bez znaczenia. 

– Czy do Waszej kancelarii trafia 
wiele spraw, w  których oskarżo-
nymi lub pozwanymi są włodarze 
miast i gmin?

P.M.: Trafiają do nas sprawy, 
w  których stronami są samorządow-
cy, jednak tę sprawę trzeba uznać za 
wyjątkową. Wójt Wojtera potrafił bo-
wiem podjąć odważne, wizjonerskie 
decyzje. Urzędnicy z reguły postępują 
zachowawczo, w  sposób bezpieczny, 
nieinnowacyjny. Grzegorz Wojte-
ra okazał się chlubnym wyjątkiem 
w skali całego kraju. W trosce o dobro 
gminy nie zawahał się wyjść ze strefy 
własnego komfortu.

O.B.: Wójt działał w  bardzo 
trudnych warunkach, co dostrzegły 
sądy orzekające w  sprawie. W  2014 r.  
mieliśmy do czynienia z  wyżem 
demograficznym, a  także reformą 
wprowadzającą obowiązek szkolny 
dla 6-latków. Dzieci nie pomieściły-
by się w  dotychczasowym budynku 
szkoły. Gmina miała też problemy 
finansowe, przekroczony został próg 
66 proc. zadłużenia, co oznaczało, że 
zgody na zaciągnięcie kredytu na bu-
dowę szkoły nie wyraziłaby Regional-
na Izba Obrachunkowa. Prokurator 
nie zdołał zresztą wykazać, że kredyt 
byłby tańszą alternatywą w  stosunku 
do rozwiązania, które ostatecznie wy-
brano, a więc umowy oddania gruntu 
w  użytkowanie wieczyste i  dzierżawy 
budynków szkolnych wzniesionych 
przez podmiot prywatny. Sądy uznały, 
że to rozwiązanie najlepiej odpowia-
dało wówczas na potrzeby mieszkań-
ców gminy. 

– Rozmawialiśmy z  radnym wielko-
polskiej gminy Szczytniki, który 
sugerował, że dobrze by było, gdyby 

istniały zewnętrzne instytucje kon-
trolne, na opiniach których samo-
rządy mogłyby się oprzeć. Czy taki 
postulat warto zgłosić?

P.M.: Takie instytucje nadzoru 
teoretycznie istnieją. Funkcjonuje 
przecież Regionalna Izba Obrachun-
kowa. W gminie mamy Radę Gminy, 
Komisję Rewizyjną. To wszystko słu-
ży działaniu według tzw. business jud-
gement rule, czyli reguły starannego 
działania w  biznesie. Wójt Wojtera 
wszystkie warunki tego starannego 
działania spełnił. Zostały w urzędzie 
sporządzone stosowne analizy dla 
poszczególnych inwestycji, pozyska-
no opinie prawne, na zawarcie umów 
przez wójta zgodę wyraziła Rada 
Gminy. Ale i  tak prokuratura zde-
cydowała się wnieść akt oskarżenia. 
Realia są bowiem takie, że organy 
ścigania nie są przygotowane, aby 
w  pełni zrozumieć skomplikowane 
procesy gospodarcze i  nie wiedzą 
jak wygląda zarządzanie majątkiem 
w  praktyce. Dla prokuratury rozwią-
zania niesztampowe są podejrzane. 
Tymczasem właśnie należy poszuki-
wać rozwiązań, które niekoniecznie 
były dotąd stosowane często, ale są 
najlepsze. Włodarz, który przesadnie 
dba o  swoje bezpieczeństwo, może 
działać w  sposób sprzeczny z  intere-
sem mieszkańców. W  omawianym 
przez nas przypadku próba skorzysta-
nia z rozwiązania bezpiecznego ozna-
czałaby brak szkoły, gdy była najbar-
dziej potrzebna, brak parku wodnego 
i  innych udogodnień. Wizjonerstwo 
wójta Wojtery, zamiast zostać nagro-
dzone, zostało ukarane – wójt został 
narażony na wieloletni stres w związ-
ku z procesem.

– Tuż po ogłoszeniu wyroku mówił 
Pan o  efekcie mrożącym, o  tym, że 
wójt miał odwagę i  powinien być 
wzorem dla innych samorządow-
ców. Jednak wszczęcie śledztwa mo-
gło sparaliżować odwagę innych.

P.M.: Miejmy nadzieję, że korzyst-
ny dla wójta wyrok odwróci ten efekt 
mrożący i ośmieli samorządowców do 
podejmowania ważnych decyzji dla 
dobra zarządzanych przez nich miast 
i gmin, bez obaw o własne bezpieczeń-
stwo prawne. 

– Czy nie oburza Państwa, że anoni-
mowe, a  choćby nawet przez kogoś 
podpisane zawiadomienie urucho-
miło machinę, która oznaczała dla 
oskarżonego wieloletni stres?

P.M.: Nawet anonimowe zawia-
domienie może być wartościowe, 
jeśli jest dobrze udokumentowane, 
a  podane w  nim informacje można 
zweryfikować. Większość spraw w po-
stępowaniu skarbowym opiera się 
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Galeria Sucholeska
Suchy Las, ul. Obornicka 85

tel. 509 473 120
DOWOZY NA TER ENIE  

SUCHEGO LASU I OKOLIC

Oferujemy pełen  
zakres usług  

f lorystycznych.
Serdecznie zapraszamy

Wyrok bez wątpienia 
stanie się precedensem 
w skali całego kraju
Z adw. Przemysławem Maciakiem oraz adw. Olgą Biernacką  
z kancelarii SMM Legal rozmawiamy o sprawie wójta  
Grzegorza Wojtery. Nie tylko o wyroku, który zapadł  
w sprawie karnej, ale także o postępowaniu cywilnym, 
które jest jeszcze przed nami.
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Adw. Olga Biernacka i adw. Przemysław Maciak reprezentują kancelarię SMM Legal

Adw. Przemysław Maciak i adw. Olga Biernacka w czasie rozmowy z reprezentacją naszego ,,Magazynu”
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Nie czułem się bohaterem 
„Procesu” Kafki
Z wójtem Grzegorzem Wojterą rozmawiamy o tym, co 
z jego punktu widzenia działo się przez ostatnie ponad 
pięć lat. Zastanawiamy się też wspólnie, czy postępowanie 
karne wywoła efekt mrożący czy przeciwnie – wyrok unie-
winniający doda skrzydeł innym samorządowcom. 

– Panie Wójcie, gdyby mógł Pan 
cofnąć czas o kilka lat, czy podjąłby 
Pan te same decyzje odnośnie par-
ku wodnego, parkingu w Biedrusku 
i szkoły przy ulicy Konwaliowej?

– Owszem, te same, z  pewnymi 
modyfikacjami, które wynikają z  do-
świadczeń ostatnich ponad pięciu lat.

– To może opowiedzmy o tych inwe-
stycjach po kolei. I o modyfikacjach 
też.

– W  przypadku parku wodnego 
mamy po prostu do czynienia z  dłu-
goletnią umową dzierżawy działki. 
I  tego właśnie dotyczył zarzut, a  nie 
samej budowy parku czy zarządzania 
nim. W tym przypadku trudno o mo-
dyfikację. Nigdy w życiu bym bowiem 
nie wywłaszczył właściciela gruntu. 
Wywłaszczenie to jedna z  ostatnich 
pozostałości komunizmu, stosowane 
rzadko, poza tym obciążone kosztem 
długiego procesu sądowego. Propono-
wałem zakup na raty, działki zamien-
ne. Jednak właściciel chciał albo wejść 
w  spółkę komercyjną albo wydzierża-
wić grunt na długi okres. Po otrzyma-
niu opinii prawnej i zapewnieniu z Mi-

nisterstwa Sportu, że dotację na park 
wodny otrzymamy, zdecydowałem się 
na to ostatnie rozwiązanie.

– Oskarżenie twierdziło, że można 
było wybudować park wodny na 
działce, na której znajdują się już 
boiska.

– Dodałbym, że boiska od rana do 
wieczora wykorzystywane przez pił-
karzy w  różnym wieku. A  ja usłysza-
łem, że „świat by się nie zawalił, gdy-
bym poświęcił część działki pomiędzy 
Szkolną a  Promienistą”. I  śmieszno, 
i  straszno, że CBA i prokuratura chcą 
się zajmować planowaniem prze-
strzennym.

– A  jak było w  przypadku parkingu 
w Biedrusku?

– Tu biegła nie wzięła pod uwa-
gę, że dzierżawa nie dotyczy działki 
gruntu, lecz urządzonego parkingu 
z  infrastrukturą. Mówi o  tym przygo-
towana przez nas informacja, a  także 
argumentacja obu sądów: Okręgowe-
go i Apelacyjnego. Zarzut prokuratury 
rozbity został w pył. 

– Pozostała nam jeszcze szkoła przy 
ulicy Konwaliowej.

– W  tym przypadku bolało mnie, 
że informacje medialne o  prokura-
torskich zarzutach zaczynały się od 
zdania, że „wójt dopuścił do podpisa-
nia trzech niekorzystnych umów”. To 
absurd, bo jak niekorzystna może być 
umowa, która dotyczy kupna budyn-
ku szkoły za jeden grosz? Korzystna 
dla gminy jest też wysoka opłata z  ty-
tułu użytkowania wieczystego, którą 
to umowę zawarliśmy na 40 lat! Po-
zostaje tylko ocena wieloaspektowej 
umowy dzierżawy. Tu byłoby jakieś 
pole do modyfikacji, finansowej opty-
malizacji w koszyku wydatkowym, co 
pozwoliłoby na zmniejszenie kosztów 
dzierżawy przez okres trwania umowy, 
ale przy świadomej rezygnacji z  przy-
chodu. Relacje publiczno-biznesowe 
są w pewnym sensie bezwzględne. 

– Prawnicy z SMM Legal podkreślali 
innowacyjność, nietypowość przy-
jętych przez Pana rozwiązań. Czuje 
się Pan kimś, kto utorował drogę in-
nym samorządowcom?

– Dziś wielu samorządowców pa-
trzy na ten casus przez pryzmat ryzyk, 
które się ziściły. Po wybudowaniu 
szkoły mieliśmy znaczny wzrost cen 
towarów i usług budowlanych, galopu-
jącą inflację i  wiele innych okoliczno-
ści. Jakieś ryzyko istnieje zawsze, ale 
ryzyka mogły się nie spełnić. Mogło 
nie być prezesa Glapińskiego, wojny 
i  powrotu do ojczyzny ukraińskich 
pracowników. Znajomy powiedział 
mi kiedyś, że chyba wymodliłem sto-
py procentowe, bo one mi akurat po-
mogły. Przedstawiciel spółki przyznał, 
że gdyby przewidział stopy, w życiu by 
umowy nie podpisał. Przecież spółka 
wzięła kredyt. Pytanie na jakim pozio-
mie skalkulowała ryzyko? Oczywiście 
nic nie wymodliłem. Jako gmina mie-
liśmy kredyty w różnych instytucjach, 
a  wzrosty cen energii dotknęły nas 
wszystkich.   

– Mówi Pan o ryzykach, a czy zawie-
rając wszystkie te umowy brał Pan 
też pod uwagę ryzyko, które doty-
czyło Pana osobiście? Że ktoś zawia-
domi CBA i  zafunduje Panu stres 
przez kilka lat?

– Słyszałem oczywiście pohuki-
wania, które rozlegały się w  naszym 
otoczeniu, ale nie spodziewałem się, 
że instytucje państwowe potraktują 
to poważnie. Że wszczęte zostanie 
postępowanie. Wysłana do CBA 
kartka papieru stanowiła iskrę, pra-
przyczynę. Ale ten donos by mnie nie 
obchodził, gdyby wylądował na dnie 
szuflady jakiegoś agenta. Wiele osób 
źle mi życzyło, ale nie spodziewałem 
się, że osoby te posuną się do takich 
działań, a  działania te rozwiną się 
w taką akcję.

– W  toku procesu sugerowano, że 
CBA działało z  pobudek politycz-
nych.

– To nie to miejsce, nie ten ring. To 
raczej wiejski makiawelizm, lokalna 
gierka. Choć rzeczywiście z  wykorzy-
staniem tego, co w  Warszawie okazy-
wało się skuteczne. Prymitywne me-
tody dorwania kogoś poprzez donosy, 
denuncjacje, Pegasusy. Owszem, ma 
to charakter polityczny, ale w  wymia-
rze mikro. Dyskusje nie wychodziły 
poza gminę, ale niestety tę gminę do-
padły. Będąc długo urzędnikiem czuję 
i osobistą, i urzędniczą dumę – poczu-
cie odpowiedzialności za to, co mówi 
się w gminie i o gminie. I nagle zaczęto 
mówić źle, a  ja to wszystko firmo-
wałem swoim nazwiskiem, również 
jako oskarżony. Wcześniej lubiłem 
codziennie sprawdzać wiadomości 
o gminie. Wtedy zacząłem się tego bać. 
Bo wyskakiwało moje zdjęcie jako 
oskarżonego wójta gminy Suchy Las. 
Nasi mieszkańcy jeździli na wakacje 
na drugi koniec Polski i  słyszeli pyta-
nia, czy wójt już siedzi.

– Obawiał się Pan sprawdzać wiado-
mości. Czy czuł się Pan też bohate-
rem „Procesu” Kafki? 

– Bohaterem Kafki się nie czułem 
– dzięki wsparciu kancelarii prawnej. 
Czułem się zaopiekowany. Oczywi-
ście żaden prawnik nie da gwarancji 
szczęśliwego zakończenia. Ale dobra 
kancelaria daje duże poczucie bezpie-
czeństwa, a  bardzo dobra – bardzo 
duże. Owszem, miałem do czynienia 
z  potężną machiną, zwłaszcza na eta-
pie prokuratorskim. Wiedziałem, że 
działałem legalnie, miałem opinie 
prawne. Miałem też świadomość, że 
gmina zawarła umowy nazwane, choć 
prokuratura i  biegła starały się prze-
konać sąd, że to umowy nienazwane. 
W  akcie desperackim biegła chciała 
nawet udowodnić, że jedna z umów to 
leasing zwrotny. Gdybym potrzebo-
wał pieniędzy na budowę, mógłbym 
sprzedać działkę z zagwarantowanym 
prawem odkupu za pięć lat – to byłby 
leasing zwrotny. Tak postępowała 
połowa polskich samorządów. W  na-
szym przypadku nie było ani grama 
leasingu. 

– Wrócę jednak do tego Kafki. Wie-
logodzinne przesłuchania nie były 
próbą zamęczenia? 

– Nie przypuszczam. Raz mnie 
długo przesłuchiwało CBA, a  dwa 
razy po osiem godzin byłem przesłu-
chiwany w  prokuraturze. Było wtedy 
upalnie, prokurator nie poczęstował 
mnie niczym do picia, ale pozwolił 
pójść na stację benzynową i  kupić 
butelkę wody. Nie czułem się tortu-
rowany (śmiech), choć jako obywatel 

i  podatnik mam żal, że prokuratura 
nadmuchała tę sprawę choć zdążyła 
się już z  nią zapoznać. Mam żal, że 
nie pozwolono nam na konfrontację 
z biegłą. Gdybyśmy już wtedy powie-
dzieli sobie to, co potem powiedzie-
liśmy w  sądzie, rozsądny prokurator 
umorzyłby postępowanie. Bo wnie-
sienie aktu oskarżenia nie służyło 
wymiarowi sprawiedliwości. Ale był 
i  jeden pozytyw. Prokurator nie od-
sunął mnie od pracy, np. na rok. Mo-
głem nadal wykonywać obowiązki, 
dbać o budżet gminny i uczestniczyć 
w wielu dobrych dla gminy rzeczach, 
które się wtedy akurat zadziały.

– Prawnicy z  SMM Legal mówi-
li, że ustalili z  Panem wytoczenie 
powództwa cywilnego przeciwko 
Skarbowi Państwa i biegłej.

– Potwierdzam. Biegła powinna po-
nieść konsekwencje. Czy jednak kon-
sekwencje te nie powinny finansowo 
i  moralnie obciążyć autorów całej tej 
intrygi? Konsekwencje, nawet bardzo 
daleko idące i  bardzo bolesne powin-
ny obciążać sumienie tego, kto napisał 
donos.

– Prawnicy mówili też o  efekcie 
mrożącym prowadzonego postę-
powania karnego. Może jest jednak 
przeciwnie, może wyrok uniewin-
niający Pana nie zmroził, tylko 

dodał skrzydeł? Może inni samo-
rządowcy przestaną się teraz bać 
odważnych rozwiązań? 

– Nie chciałbym nikogo nama-
wiać do podejmowania decyzji, które 
zawsze będą nieść ze sobą pewien 
pierwiastek ryzyka. A jeśli już ktoś się 
zdecyduje, niech zadba o dobrą opinię 
prawną, szczegółową analizę, zapo-
zna się z  przepisami. Niech po pro-
stu zwróci uwagę na zabezpieczenie 
swoich działań. A  potem niech oceni 
ryzyko. Choć ryzyko się ocenia, ale do 
końca się go nie wyceni.

– Przez ponad pięć lat wisiało nad 
Panem widmo naprawienia rzeko-
mej szkody w  wysokości 18 mln zł. 
To musiał być ogromny stres.

– To kwota odległa dla mnie jak... 
Mars. Wiem, że Mars istnieje. Jako 
gospodarz gminy wiem, co to jest 18 
mln zł. Ale nie widzę tej kwoty ułożo-
nej w plikach banknotów. Prywatnie 
to suma dla mnie nie do wyobrażenia. 
Ba, prywatnie nie do wyobrażenia 
byłaby dla mnie też zdecydowanie 
mniejsza kwota. 

– Rozmawialiśmy z  radnym wiel-
kopolskiej gminy Szczytniki, któ-
ry zgłosił postulat obowiązku 
zasięgnięcia opinii zewnętrznej, 
państwowej instytucji kontrolnej, 
która brałaby na siebie część odpo-

wiedzialności za niekonwencjonal-
ne rozwiązania. To dobry pomysł?

– No cóż, mamy już ustawę o part-
nerstwie publiczno-prywatnym. 
Dyskutowano zresztą dlaczego nie 
zdecydowałem się na klasyczne PPP, 
lecz na model podobny. Każdy samo-
rząd wydał parę złotych na szkolenie 
pracowników z  zakresu PPP. I  gdzie 
jest to PPP dzisiaj? Kto zepchnął PPP 
z klifu do oceanu? W 2012 r. minister 
Jacek Rostowski dopisał w  rozporzą-
dzeniu PPP do tytułów dłużnych. Je-
śli uda się zmienić to rozporządzenie, 
zmieni się i  podejście do PPP. Kto 
wie, ostatecznie udało mi się już do-
prowadzić do zmiany rozporządzenia 
w  sprawie podatku poligonowego 
(uśmiech)...

– Zapytam na koniec, czy nie szkoda 
Panu tego czasu, tych ponad pięciu 
lat. Czy tego czasu nie można było 
wykorzystać w  lepszy sposób, dla 
dobra gminy? 

– Ta sprawa wiele nas nauczyła, 
przygotowała do przyszłych zadań. 
Owszem, można też mówić o  straco-
nym czasie, choć to nie tylko mój czas. 
Nie tylko moje kilkadziesiąt godzin 
w  sądzie, kilkanaście godzin w  proku-
raturze i CBA, ale też kilkadziesiąt go-
dzin podczas spotkań z  prawnikami, 
jak również praca urzędników, którzy 

dziesiątki razy odrywali się od swojej 
pracy, żeby przygotować materiały, 
których akurat „na już” zażądało CBA. 
Z  bólem serca wydawałem pracowni-
kom polecenie, żeby oderwali się od 
spraw obywateli. 

– Dziś czuje Pan satysfakcję?
– Oczywiście, trudno nie być za-

dowolonym z dwóch takich wyroków. 
Do pełni szczęścia brakuje mi infor-
macji, że prokuratura nie wniesie o ka-
sację. No i wyroku w sprawie cywilnej, 
ale na to poczekam zapewne kolejne 
kilka lat.

– Czy Pańskie doświadczenie z orga-
nami ścigania i  wymiarem sprawie-
dliwości wpłynęło jakoś na Pańską 
decyzję o starcie w wyborach?     

– Nie, nie wpłynęło. Zamierzałem 
startować i  startować będę. To do-
świadczenie pozwoli mi lepiej reali-
zować pewne zadania, ale ani o  jeden 
procent nie zmniejszy mojej odwagi 
w  podejmowaniu ważnych dla miesz-
kańców decyzji dotyczących funkcjo-
nowania gminy. Pytał pan o to, czy wy-
rosły mi skrzydła. Odpowiem, że oba 
wyroki przywróciły mi wiarę w  spra-
wiedliwość, dodały energii. Mogę 
teraz sypać pomysłami jak z  rękawa. 
Bo wiem, że warto podejmować nowe 
wyzwania.

Rozmawiał Krzysztof Ulanowski
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Primaf loor Dobre Podłogi
Obornicka 7 Jelonek k.Poznania

tel. 518 509 800
email biuro@primaf loor.pl

www.primaf loor.pl
godziny otwarcia

pon. - pt. 9-17
sob. 10-14
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Pobierz aplikację Suchy Las – jestem stąd

Wszystko załatwisz przez Internet

Zadzwoń do nas
+48 61 8926-287

Napisz do nas
kartamieszkanca@suchylas.pl

–10%  
z kartą mieszkańca  
Suchy Las

14 Sucholeski.EU       luty 2024      nr 2 (146)



G M I N A

W
 T W O I C H  R Ę K A C

H

SUCHY LAS

KOMITET WYBORCZY

Witajcie, 
Jesteśmy grupą osób, która mieszka  
w Gminie Suchy Las i chce działać dla jej rozwoju!

Będzie nam bardzo miło, jeśli zechcesz nas poznać.  
Porozmawiajmy o tym, jak wspólnie 
możemy działać dla naszej gminy!

MIROSŁAW MACIEJEWSKI – CHLUDOWO
Siła w doświadczeniu!

Jestem absolwentem prawa na Wy-
dziale Prawa i Administracji Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w  Poznaniu oraz 
Szkoły Praw Człowieka – studiów pody-
plomowych Helsińskiej Fundacji Praw 
Człowieka.  Od 2006 roku prowadzę wła-
sną kancelarię prawną.

Zarówno w życiu osobistym, jak i zawodowym kieruje się najważ-
niejszymi dla mnie wartościami, do których zaliczam empatię oraz 
relacje międzyludzkie. 

Wierzę, że wzajemny szacunek, zrozumienie i wsparcie stano-
wią fundament udanego społeczeństwa. Dlatego zobowiązuję 
się do podejmowania działań, które budują i wzmacniają relacje 
międzyludzkie. Chcę, aby każdy mieszkaniec mógł czuć się czę-
ścią czegoś większego.  
www.facebook.com/maciejewskimiroslaw

TOMASZ MUSZYŃSKI - ZŁOTKOWO
Dla aktywnego życia społecznego  
i kulturalnego Złotkowa

Jestem gotów do tego, aby działać dla 
wszystkich mieszkańców naszej społecz-
ności. Obecnie jestem doradcą serwisu 
samochodowego. Wcześniej pracowałem 
w  policji. Przez 15 lat patrolowałem ulice 
Suchego Lasu.

Chcę stworzyć otwarty dialog z  miesz-
kańcami. Potrafię słuchać. Otrzymane uwagi oraz opinie przekuje 
w konkretne działania. Podejmowane przeze mnie kroki będą opar-
te na współpracy i rzeczywistych zmianach. Chcę, aby nasza gmina 
była miejscem, w którym każdy mieszkaniec ma wpływ na kształto-
wanie swojej przyszłości, a rozwój społeczności jest widoczny i od-
czuwalny dla wszystkich.
www.facebook.com/TomaszMuszynskiZlotkowo

Jesteśmy dla WAS. Działamy z myślą 
o rozwoju Gminy Suchy Las.
Poznajcie nas bliżej.

MARTIN NOWAK – SUCHY LAS
Innowacja w naszych rękach. Od słów do czynów  
dla naszej społeczności

Jestem związany z  Suchym Lasem 
od dziecka, a  teraz chcę wprowadzić 
swoje doświadczenie i pasję dla dobra 
naszej gminy. Wcześniej prowadziłem 
wydawnictwo organizujące wydarze-
nia i nagrywające audiobooki, gazetę 
lokalną LocalMedia Suchy Las oraz 
współpracowałem z  niemiecką mię-

dzynarodową firmą, koordynując procesami między centra-
lą a polskim oddziałem. Obecnie jestem współwłaścicielem 
i członkiem zarządu firmy zajmującej się budownictwem ku-
baturowym. 

Zależy mi na odważnym i  przyszłościowym rozwoju spo-
łeczności. A to wszystko po to, by stworzyć miejsce, które in-
spiruje do działania, angażuje ludzi i  zapewnia wsparcie dla 
mieszkańców. 

Jako przedsiębiorca i  człowiek z  doświadczeniem w  pra-
cy w  międzynarodowych firmach, doskonale rozumiem, jak 
efektywnie kierować i wprowadzać pomysły w życie. Wierzę 
w potencjał Suchego Lasu i chcę, abyśmy wspólnie rozkwitali. 
Niech nasza gmina stanie się liderem w lokalnej polityce, opar-
tej na współpracy, transparentności i  rzeczywistym rozwoju 
społeczności.
www.facebook.com/MartinNowakSuchyLas

JAGODA MACIEJEWSKA – SUCHY LAS WSCHÓD
Działamy lokalnie, myślimy globalnie

Jestem absolwentką prawa, doradcą 
obywatelskim oraz przedsiębiorcą. Anga-
żuję się lokalnie i dzielę się wiedzą prawni-
czą w ramach współpracy z organizacja-
mi pozarządowymi tj. Fundacja Pomocy 
Wzajemnej Barka, Diakonijna Fundacja 
Ethos, Stowarzyszenie Ovum etc. 
Zależy mi na tym, by nasza społecz-

ność była miejscem, gdzie prawa każdego są bronione i sza-
nowane. Chcę, aby nasza gmina była miejscem, w którym dzi-
siejsze działania przyczynią się do lepszego jutra, a mieszkańcy 
mogą patrzeć w przyszłość z optymizmem.
www.facebook.com/JagodaMaciejewskaSuchyLas

DR PAWEŁ ROGALIŃSKI – SUCHY LAS WSCHÓD
Wiedza. Skuteczność. Życzliwość

Suchy Las jest jak nieoszlifowany dia-
ment – drzemie w  nim ogromny po-
tencjał, który chciałbym wydobyć, kon-
centrując się na trzech, priorytetowych 
aspektach: edukacji, rozbudowie infra-
struktury oraz jakości życia mieszkańców.

Zależy mi na tym, aby stworzyć gmi-
nę otwartą, przyjazną i  konkurencyjną. 

Gminę, która będzie wzorem dla innych. Dlatego też, prócz sil-
nej determinacji w dążeniu do celu, zawsze szukam możliwości 
wymiany poglądów, współpracy i porozumienia.

Ukończyłem trzy kierunki studiów, a  także kurs liderów 
i przywódców w edukacji na Harvard University. Stopień na-
ukowy doktora uzyskałem na Uniwersytecie Jagiellońskim. 
Obecnie jestem Dyrektorem ds. Edukacji w  Zespole World 
School w  Suchym Lesie, redaktorem naczelnym portalu 
„Przegląd Dziennikarski” (www.przegladdziennikarski.pl) oraz  
prezesem zarządu ogólnopolskiej organizacji pozarządowej.
www.facebook.com/ROGALINSKI.Pawel.Zbigniew

TOMASZ NAWROCKI – ZŁOTNIKI
Bo pomaganie jest dziecinnie proste 
—szanujmy się i wspierajmy

Jestem długoletnim mieszkańcem 
i  pracownikiem osiedla Złotniki. Przez 
18 lat zgromadziłem sporą wiedzę na 
temat lokalnych potrzeb. 

Od lat chętnie angażuję się w  osie-
dlowe życie. Biorę udział w  imprezach 
okolicznościowych i  charytatywnych, 
które mają na celu zbieranie środków 

na pomoc ludziom dotkniętym trudną sytuacją finansową. 
Jestem przekonany, że rozwój społeczności wymaga rów-

noczesnego wsparcia dla każdej grupy, od najmłodszych po 
seniorów, a także naszych zwierzęcych przyjaciół. 

Żyłem z wami wiele lat. Wiem, że wspólnie możemy osiągnąć 
w tej gminie wiele – dla nas i dla przyszłych pokoleń. Chcę być 
waszym głosem. Weźmy gminę Suchy Las w nasze ręce.
www.facebook.com/TomaszNawrockiZlotniki

MIROSŁAW STENCEL – BIEDRUSKO
Twój Głos-moja praca na rzecz Biedruska.

Jestem aktywnym członkiem lo-
kalnej społeczności. Moja przygoda 
z pracą na rzecz obywateli rozpoczę-
ła się w  Sucholeskim Stowarzyszeniu 
Pomocy Dzieciom. Zacząłem także 
organizować Wigilie dla samotnych 
mieszkańców Biedruska. Zostałem 
Przewodniczącym Zarządu w  Stowa-

rzyszeniu Biedrusko, w ramach którego współorganizowałem 
festyny oraz imprezy masowe tj. Dni Biedruska, Dni Dziecka. 

Za działalność na rzecz regionu zostałem uhonorowany  
złotym i   kryształowym medalem „ Zasłużony Wolontariusz”, 
nadanym przez Starostę powiatu poznańskiego.

W 2012 postanowiłem założyć kolarski team, który zresztą 
do dnia dzisiejszego funkcjonuje pod nazwą Jakś-Bud Biedru-
sko i  jego nadrzędnym zadaniem jest propagowanie aktyw-
ności fizycznej i dbałości o zdrowie wśród mieszkańców, nie-
zależnie od wieku.

Jestem gotowy, by działać na rzecz wspólnego dobra. 
W  dalszym ciągu chcę przeznaczać wiele swojego czasu na 
inicjatywy społeczne i kulturalne.
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Nasze główne cele:

 1 Zwiększenie ilości przestrzeni 
rekreacyjnych i sportowych 
dla mieszkańców i dzieci.

 2 Wydzielenie osobnych terenów dla 
mieszkańców i przedsiębiorców 
poprzez tworzenie parków 
technologicznych.

 3 Zwiększenie dostępu do opieki 
medycznej dla seniorów poprzez 
działania na rzecz  rozwoju 
infrastruktury medycznej we 
wszystkich miejscowościach 
gminy Suchy Las.

 4 Restrukturyzacja ulicy Obornickiej.

 5 Zwiększenie wpływów do budżetu 
gminy o 50.000.000 PLN.

 6 Uszczelnienie wydatków 
z budżetu gminy.

 7 Reforma edukacji i inwestycja 
w rozwój dzieci.

 8 Zwiększenie bezpieczeństwa 
dzieci – poprzez zwiększenie  
patroli policji i straży gminnej 
w czasie powrotu dzieci ze szkół 
do domów, poprawa oznakowania 
dróg, zadbanie o oznakowanie 
odblaskowe dla dzieci.

 9 Uruchomienie bezpiecznego 
gminnego autobusu 
szkolnego dla dzieci. 

10 Aktywizacja Seniorów w Centrum 
Kultury w Suchym Lesie oraz 
domach osiedlowych poprzez 
różnorodne zajęcia dla Nich.

11 Zadbanie o estetyczne i zadbane 
ulice na terenie Gminy Suchy Las.

www.facebook.com/
KWWGminaWTwoichRekach

www.gminawtwoichrekach.pl



Nasza spółka od wielu lat prowa-
dzi działalność polegającą na wydo-
byciu, uzdatnieniu i wtłaczaniu wody 
ze Stacji Uzdatniania Wody  (SUW) 
w Chludowie do sieci wodociągowej 
Spółki Aquanet SA. Zobowiązani 
jesteśmy do przestrzegania obowią-
zujących przepisów prawa, w  szcze-
gólności Ustawy o  zbiorowym 
zaopatrzeniu w  wodę i  zbiorowym 
odprowadzaniu ścieków. Gwarancja 
wtłaczania wysokiej jakości wody 
to dla nas najwyższy priorytet. Jest 
to woda przeznaczona do spożycia 
przez naszych mieszkańców.

Ryzyka naszych czasów
Dla spełnienia w ymogów w w. 

ustaw y, zgodnie z  przyjętym har-
monogramem, realizowane są ba-
dania m.in. wody nieuzdatnionej 
(surowej) i  uzdatnionej w  zakresie 
np. obecności  bakterii grupy coli, 
pH, mętności, i lości pierwiastków 
żelaza i  manganu, a  nawet promie-
niotwórczości. 

Pod koniec ubiegłego roku wypo-
sażyliśmy SUW w  nową jednostkę 
alarmową naruszenia stref zamknię-
tych całego obiektu wraz z  podzespo-
łami rozszerzającymi na poszczególne 
elementy infrastruktury. 

Mając na uwadze różne, możliwe 
w  tych „agresywnych czasach” ry-
zyka związane z  zanieczyszczeniem 
wód gruntowych, a  także bardzo 
bliskie położenie stacji przy drodze 
krajowej DK11, a  już niedługo i  są-
siedztwo poważnych robót budow-
lanych związanych z  powstaniem 
dalszego ciągu drogi ekspresowej S11,  
rozpoczęliśmy w zeszłym roku prace 
nad wdrożeniem tzw. „monitoringu 
skażenia chemicznego” działającego 
w trybie non stop. 

Dziś, pisząc ten artykuł, mogę 
z  dumą Państwa poinformować, że 
z  dniem 13.02.2024r. zainstalowany 
i  uruchomiony został specjalistycz-
ny System Biomonitoringu SYM-
BIO. Stanowi on system wczesnego 
ostrzegania przed zanieczyszczeniem 
produkowanej wody dostarczanej 
codziennie w  ilości ok.  270 m3/dobę. 
Korzystając z okazji, pozwolę sobie na 
krótki opis ww. systemu.

Stopień otwarcia muszli
W systemie pracuje ośmiu niezwy-

kłych pracowników jakimi są małże 
słodkowodne z  gatunku skójka za-
ostrzona (łac. Unio Tumidus). SYM-
BIO wykorzystując ideę bioindykacji, 
a  dokładnie reakcji małży na nagłą 
zmianę jakości badanej wody – może 
nas poinformować o  pojawieniu się 
zanieczyszczenia w wodzie.

Dzięki zastosowaniu zaawansowa-
nej automatyki oraz elektroniki małże 
dają nam informacje ciągłego monito-
ringu online o  jakości wody z  często-
tliwością co jedną sekundę przez 365 
dni w roku. 

Małże zostały umieszczone w spe-
cjalnie zaprojektowanym zbiorniku. 
Do każdego z  osobników została do-
prowadzona sonda pomiarowa, która 
rejestruje stopień otwarcia muszli i na-
turalny biorytm, porównywalny do 
ludzkiego EKG. 

Nagła reakcja małży w  postaci 
zamknięcia muszli będzie natych-
miast informować o  niekorzystnej 
zmianie parametrów wody pitnej, 
tym samym SYMBIO w ygeneruje 
odpowiedni sygnał alarmow y, na 
który nasze służby laboratoryjne 
będą reagowały jeszcze szybciej 
i sprawniej niż dotychczas. 

Bardzo skuteczna 
technologia

Organizmy te przy monitorowaniu 
wody będą pracowały trzy miesiące. 
Po tym czasie firma PROTE  z Pozna-
nia obsługująca system dokonuje wy-
miany małży na nowe organizmy, te 
natomiast, które pracowały trzy mie-
siące, są odtransportowane do jeziora, 
z którego wcześniej zostały pozyskane. 

Metoda bioindykacji jest jedną 
z  najskuteczniejszych technologii 
dostępnych na rynku, co zostało po-
twierdzone wieloletnimi doświad-
czeniami firmy PROTE obsługującej 
ponad 60 takich systemów na terenie 
naszego kraju.

Warto zaznaczyć, że obecnie mał-
że monitorują jakość wody ujmowa-
nej już dla ponad 10 milionów ludzi. 
System SYMBIO jest połączeniem 
sprawdzonej naturalnej metody, któ-
ra daje nowe standardy bezpieczeń-

stwa także dla odbiorców wody pitnej, 
której jakość pozwala na jej picie pro-
sto z kranu. 

Na koniec pragnę złożyć słowa 
uznania firmie PROTE za wyjątko-
wy profesjonalizm na każdym etapie 
wdrażania powyższego systemu.  
Podziękowania kieruję również wszys- 
tkim pracownikom naszej Spółki  
zaangażowanym w ten projekt.

W  dniu dzisiejszym mogę w  spo-

koju ducha powiedzieć, że na miarę 
naszych możliwości, zrobiliśmy już 
chyba wszystko, by zapewnić bez-
pieczeństwo w  tak ważnym obiekcie 
jakim jest Stacja Uzdatniania Wody. 
Życzę jednak zarówno sobie jak 
i mieszkańcom Chludowa, aby sygnał 
alarmowy nie został nigdy urucho-
miony... Na zdrowie! 

Mikołaj Świerkowski
Prezes Zarządu ZGK Suchy Las

Zaczęło się od gorączki oraz bólu 
szyi, karku i  pleców. Po kilku dniach 
Jarkowi zatrzymało się serce. Lekarze 
go uratowali, ale rezonans wykazał 
krwiaka kanału szyjnego. 

Paraliż i walka o życie
Bardzo trudna operacja się udała, 

ale krwiak uszkodził już rdzeń krę-
gowy, co skutkowało czterokończy-
nowym paraliżem i  utratą zdolności 
samodzielnego oddychania. Potem 
przyplątał się jeszcze COVID.

– Leżałem na OIOM-ie, wokół 
mnie umierali ludzie – mówi krótko 
Jarek.

Mężczyzna nie poddał się. Pokonał 
COVID i wrócił do domu. 

– COVID już na szczęście nie wró-
cił, choć ostatnio osłabiła mnie angina 
– informuje.

Główny problem polega jednak na 
tym, że chory wciąż musi leżeć, bo koń-
czyny są nadal niesprawne. Nadzieję 
daje mu rehabilitacja, tym bardziej że 
widać jej konkretne efekty. Mięśnie się 
odbudowują, a  to jest podstawa, żeby 
być dobrej myśli na przyszłość.

– Mogę już ruszać szyją, głową, mo- 
gę siedzieć prosto – nie kryje radości. 

– Górna część ciała umocniła się. 
Są też przebłyski, że zaczyna pracować 
przepona, co umożliwiłoby samo-
dzielne oddychanie. No i mówię, jem, 
a na początku w ogóle nie mogłem.

To prawda, rozmawiamy przez 
telefon i  nie mamy najmniejszego 
problemu, żeby się zrozumieć. Choć 
słuchawki Jarkowi musiała założyć 
jego siostra Barbara Stachowiak (pra-
cownica Urzędu Gminy).

– Gdyby nie Basia, to by nic nie 
było – głos mężczyzny łamie się ze 
wzruszenia.

– Jak mam nie pomagać? To mój 
brat. Najbliższy człowiek. Ostatnio mó-
wił mi, że marzy, żeby znów spacerować 
po łące. Każdy z nas o czymś marzy, ale 
czy takiego marzenia o  łące nie warto 
wspierać? – pyta retorycznie Barbara.

Pomoc i walka o sprawność
Bardzo dużo Jarek zawdzięcza też 

bardzo wielu ludziom dobrej woli. 
Powolna poprawa jest możliwa dzięki 
finansowej pomocy naszej społeczno-
ści. Pieniądze są zbieranie w internecie, 
przy okazji najróżniejszych lokalnych 
wydarzeń, a także w ramach coroczne-
go rozliczenia podatkowego. W  akcję 
pomocową włączył się też nasz „Maga-
zyn”. Zgromadzone pieniądze wyda-
wane są dobrze.

– Ćwiczę od poniedziałku do so-
boty, odpoczywam tylko w  niedzielę. 
Ćwiczenia są bolesne, ale nie przejmuję 
się bólem, cieszę się, że wróciło czucie 
– nie tai nasz rozmówca. – Przychodzą 
do mnie Leszek i Beata, wspaniali reha-
bilitanci – podkreśla. – Doglądają mnie 
też lekarka oraz pielęgniarka, cieszą się 
z postępów – dodaje. – Bez rehabilitacji 
byłaby kompletna klapa. A teraz wiem, 
że jest szansa, że moje ciało będzie po-
woli wracać do zdrowia. 

Na koniec naszej rozmowy Jarek za-
pewnia, że bardzo docenia dotychczaso-
wą pomoc i równie mocno prosi o konty-
nuację tej pomocy. Bo – jak pisaliśmy – te 
pieniądze są dobrze wykorzystywane.

Krzysztof Ulanowski

Jak można wesprzeć Jarka?
Przekaż Jarkowi 1,5% podatku
KRS: 0000272272
Cel szczegółowy:  
Jarosław Stachowiak
Przekaż symboliczną złotówkę 
na rehabilitację Jarka
siepomaga.pl/jaroslaw-stachowiak

INFORMACJE ZGKWYDARZENIA / REKLAMA

Nigdy nie trać nadziei 
na lepszą przyszłość
Jarek Stachowiak ma 47 lat. Od trzech lat walczy o możli-
wość swobodnego oddychania. O to, żeby móc się samo-
dzielnie poruszać. Walka nie jest łatwa, ale są już pierwsze 
zwycięstwa. I szansa na kolejne.

Nowy system w ZGK Suchy 
Las – czyli małże na straży 
jakości wody w Chludowie
W lutym br.  zainstalowany i uruchomiony został specja-
listyczny System Biomonitoringu SYMBIO. W systemie 
pracuje ośmiu niezwykłych pracowników. Ich „praca” trwa 
trzy miesiące, potem następuje wymiana.
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Gajowa 12 Bistro&Cafe
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Telefon 533 327 347

www.mojaStomatologia.pl/poznan

tel. +48 61 881 93 42 
+48 571 345 323 
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SPECJALISTYCZNY 
GABINET STOMATOLOGICZNY

lek. stom.  
Magdalena Osypiuk

Os. Poziomkowe 10a / 1b
tel. 61 652 16 60, 609 450 410

MEDYCYNA ESTETYCZNA
lek. stom.  

Magdalena Osypiuk
Os. Poziomkowe 10a / 1b

tel. 61 652 16 60, 609 450 410

28 29 30Modelowanie sylwetki  / Dietetyk
www.healthestethics.pl

tel. 887 400 637

Wojciechowskiego 7/17  
60-685 Poznań 

tel. 502 688 343, 61 821 21 21

tel. 508 095 176

www.jemynietyjemy.pl
tel. 790 400 637

ul. Obornicka 8a, Jelonek
tel. 530 530 883

Poznań, ul. Strzeszyńska 269A
tel. +48 61 652 70 16

www.itns.pl

UL. OBORNICKA 12,
JELONEK

GABINET TERAPII I ROZWOJU DZIECKA
TEL.517 391 819, ul.Szkolna 11

Os. Szafirowe 2a, Suchy Las 
tel. 505 988 502

UKŁADANIE, CYKLINOWANIE PODŁÓG  
I RENOWACJA SCHODÓW

TEL 501 063 672

/ MĄŻ NA TELEFON

Suchy Las, Nowy Rynek 7
Jelonek, Obornicka 12 



WYDARZENIA WYDARZENIA / REKLAMA

Pieniądze zbierano 
również w wodzie
Morsowanie z WOŚP to już tradycja, która zawsze przycią-
ga tłumy. Ludzie też zawsze okazują hojność. Tym razem 
jednak Plaża Łabędzia wręcz pękała w szwach. Ewa Korek, 
szefowa Morsów Złotniki, nie próbowała nawet ukrywać 
wzruszenia.

Morsy Złotniki świętowały fi-
nał Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy w  Jeziorze Kierskim – bo 
gdzieżby indziej. 

Warto się spalać!
Czym się zatem to morsowanie 

różniło od normalnego, cotygodnio-
wego?

– Po pierwsze, co oczywiste, wo-
lontariusze z Poznania i Suchego Lasu 
zbierali pieniądze na WOŚP – mówi 
nam Ewa Korek, szefowa klubu. – A po 
drugie, frekwencja na Plaży Łabędziej 
pobiła wszelkie rekordy, było z pewno-
ścią powyżej 80 osób – cieszy się. – Dla 
mnie jako założycielki Morsów Złotni-
ki taki widok, takie zaangażowanie lu-

dzi było czymś pięknym. To widok, dla 
którego warto było to wszystko robić, 
spalać się – nie kryje emocji. 

Pieniądze zbierano zarówno na sa-
mej plaży, jak i w wodzie. W końcu to 
morsowanie.

– W  wodzie zbierał mój morsowy 
brat Bolek. W ręku miałam już aparat, 
włożyłam więc banknoty pod pod-
szewkę mojej morsowej czapki i  tak 
weszłam do jeziora – śmieje się Ewa 
Korek. – Ile w  sumie zebrano? Przy-
znam, ze nie wiem, bo ja tych pienię-
dzy nie liczyłam! W  każdym razie 
wolontariusz Szymek, który jest też 
morsem, podkreślał, że zebrał o wiele 
więcej niż rok temu. No, ale on zbie-
rał nie tylko na Łabędziej, również 

w  innych miejscach – dodaje nasza 
rozmówczyni. 

Ciepło i zimno
Z  tak wyjątkowej atrakcji na Plaży 

Łabędziej nie mogło brakować wyjątko-
wych atrakcji. Był więc utwór „Hey Babe”, 
który morsów przed chłodną kąpielą 
rozgrzewał. Z  innych rozgrzewających 
rzeczy była też mobilna balia i grzaniec. 
Część morsów napiekła ciast i ciasteczek 

– było więc też i coś dla łasuchów.
– Przyznam, że miałam co robić, 

więc znalazłam czas na zjedzenie tyl-
ko jednej babeczki – uśmiecha się Ewa. 

– Ale bynajmniej nie żałuję, bardzo 
jestem z akcji zadowolona i już jestem 
zwarta i gotowa do powtórki za rok! – 
podkreśla z mocą.

Jak zwykle przy tego typu okazjach 
nad wodą pojawili się też przedstawi-
ciele mediów, a  w  tym i  naszej redak-
cji. Styczniowe wydanie „Magazynu” 
leżało zresztą w  kilku miejscach i  roz-
chodziło się jak świeże bułeczki. Trud-
no się dziwić, w końcu była tam relacja 
z poprzednich morsowych wydarzeń.

Krzysztof  Ulanowski

szczegóły na www.ilonnhotel.pl

    danie dnia 
           29 zł

czynne: pn.-pt 11-17, tel. 693 900 282

zamówienia dostrarcza:

TUTA J
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Nagrody dla naszych 
Czytelników od firmy Bricoman
Bricoman to nasz stały sponsor nagród w konkursie foto-
graficznym, który cieszy się sporym zainteresowaniem.

W  kolejnych edycjach konkursu 
nagrody ufundowane przez sklep Bri-
coman odebrała Aleksandra Kit i  An-
toni Burkat

Przydatne narzędzia
Do pani Oli powędrował młot 

udarowy 7,0J GSH 500 Bosch o  war-
tości 1649 zł.

– Nie spodziewałam się wygra-
nej i  to takiej! „Sucholeski Magazyn 
Mieszkańców Gminy” czytam, ponie-
waż trafia do  firmy, w  której pracuję. 
Postanowiłam spróbować szczęścia i… 
wygrałam! Osobiście pewnie nie będę 
używała sprzętu, ale w gospodarstwie 
domowym się bardzo przyda w  pra-
cach remontowych! 

Nagrodę z  grudnia – urządzenie 
rozruchowe/Power Bank 12000 mA 
YT-83082 Yato o  wartości 279 zł 
otrzymał Antoni Burkat. 

– Urządzenie służy do rozru-
chu m.in. silnika samochodowego, 
więc podaruję go rodzicom – mówi 
laureat. – Myślę, że się ucieszą. 

Można też nim naładować tablet, 
telefon czy nawigację, a  ponieważ 
często w yjeżdżamy i nie zawsze jest 
możliwość podładowania chociaż-
by komórki, więc takie urządzenie 
jest jak znalazł . 

Sprzęt na lata
Tym razem nagrody wręczał Rafał 

Juźwicki – kierownik działu narzędzia 
i metalowy.

– Cieszymy się, że kolejni zw y-
cięzcy konkursu chętnie korzy-
stają z  otrzymanych upominków. 
Praktyczność jest bardzo ważna 
w  przypadku oferowanych przez 
nas nagród – zaznacza pan Rafał. 

– Gwarantujemy, że sprzęt będzie 
służyć szczęśliw ym zw ycięzcom 
wiernie przez długie lata. A przy oka-
zji zapraszamy na zakupy do sklepu 
Bricoman, ul. Wojciechowskiego 
7/17 w Poznaniu. Nasz sklep oferuje 
sprzęt zarówno dla profesjonalistów, 
jak i amatorów majsterkowania.

AZA

Księga znaku Bricoman

Rafał Juźwicki – kierownik 
działu narzędzia i metalowy.
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WYDARZENIA WYDARZENIA

WOŚP Suchy Las 2023
Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy już po raz 32. zagrała 
na rzecz polskiej służby zdrowia. Mieszkańcy Suchego Lasu 
również i tym razem nie pozostali obojętni na wezwanie 
Jurka Owsiaka i zorganizowali w sucholeskim Centrum 
Kultury siedzibę sztabu.

W  CKiBP można było oglądać 
liczne występy, ale także wziąć udział 
w jednej z wielu aukcji na rzecz WOŚP.

Orkiestrowe przedbiegi
Fenomen Wielkiej Orkiestry Świą-

tecznej Pomocy jest w Polsce znany już 

od lat. Tegoroczna zbiórka funduszy na 
sprzęt medyczny przebiegła pod ha-
słem „Płuca po pandemii” i  skupiła się 
na oddziałach pulmonologicznych (jak 
do tej pory zebrano ponad 175 mln zł). 

Ogólnopolska akcja finał miała 
w ostatnią niedzielę stycznia. Również 
gmina Suchy Las oraz okoliczne miej-
scowości dołączyły się do kwestowa-
nia na rzecz Orkiestry.

Pierwsze działania na rzecz Orkie-
stry miały już miejsce w  przededniu 
Wielkiego Finału, w Jelonku, gdzie na 
boisku przy ul. Sosnowej można było 
wziąć udział w  licytacji o  domówkę 
w świetlicy sołeckiej. 

– Była niesamowita, dwóch panów 
licytowało. Wygrał mieszkaniec Jelon-
ka, Włodek Wradka, przedstawiciel 
firmy AutoPaka i firmy Warg – mówił 
sołtys Jelonka Andrzej Bartkowiak. – 
Impreza została zorganizowana we 
współpracy z  osiedlem Grzybowym 
i podczas tej akcji oraz innych zebrano 

łącznie prawie 4 tys. zł – przez dwie go-
dziny trwania imprezy.

– Oprócz tego było ognisko, kiełba-
ski, picie, malowanie buziek. Fajna im-
preza, prawda? Była też straż [pożarna 

– przyp. red.] z  Zielątkowa - dodawał 
także obecny na niedzielnym spotka-
niu Henryk Kmieciak, członek Rady 
Sołeckiej w Jelonku.

Hałas w Bibliotece 
Jednak najwięcej uwagi przycią-

gnęły wydarzenia, które miały miejsce 
w  sztabie głównym w  Suchym Lesie, 
który mieścił się w  Centrum Kultury 
i  Bibliotece Publicznej, przy ul. Szkol-
nej 16. Podczas finału można było za-
równo dobrze zjeść z  licznych stoisk 
z  jedzeniem, jak również posłuchać 
muzyki granej na żywo oraz zbadać 
swoje ciśnienie i  poziom cukru, zoba-
czyć ciekawe pokazy czy wziąć udział 
w  licytacjach, z  których pieniądze 
poszły na szczytny cel. Oprócz tego 
dla chętnych była także możliwość 
uczestnictwa w  warsztatach plastycz-
nych czy tanecznych.

Na przyczyny sukcesu zbiórek 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomo-
cy uczestniczący w finale odpowiadali 
na różne sposoby.

– Uśmiech, dobre słowo, szczytny 

cel. No i  to, że to jest dla nas wszyst-
kich – nie zbieramy tylko dla kogoś, 
ale dla całego społeczeństwa, więc to 
jest dla nas ważne – tak przyczynę suk-
cesu WOŚP widziały panie Ilona oraz 
Kasia z  Koła Gospodyń Wiejskich 

„GolęczeWianki”. 
KGW współpracowało w  tym 

roku z  KGW Złotniki. Panie razem 
przygotowały stoisko z  ciastami i  lo-
kalnymi pieczywami.

– Orkiestrę wspieramy praktycznie 
od samego początku, jak tylko była. 
W  zeszłym roku razem Golęczewem 
zebraliśmy 6 tys. zł. Zawsze liczymy, że 
będzie więcej i  tym razem – dodawa-
ła przedstawicielka Koła Gospodyń 
Wiejskich Złotniki Elżbieta Raflik.

Wsparcia WOŚP udzieliły także 
Koleje Wielkopolskie. 

– Przekazaliśmy wiele ciekawych ga-
dżetów. Jest też możliwość wcielenia się 
w  rolę maszynisty na naszym symula-
torze, którą można wylicytować online 
lub tu na miejscu – mówił przedstawi-
ciel kolei Dariusz Kaszyński.

– Robimy dzisiaj przypinki z  logo-
typem sztabu WOŚP w Suchym Lesie 
i  organizujemy konkurs o  tematyce 
Wielkiej Orkiestry; i  zadania, i  pyta-
nia. Orkiestrę wspieram praktycznie 
od początku, w  1996 r. byłam wolon-

tariuszką, a teraz już z córką jesteśmy 
wolontariuszkami przy samym finale! 

– mówiła Anna Ohirko, przedstawi-
cielka stowarzyszenia Lokalni w Gmi-
nie Suchy Las.

– W organizację tego finału zaanga-
żowało się ponad 300 firm i  przedsię-
biorców z naszej gminy, a ponadto nie-
zliczona liczba mieszkańców i  osób 
prywatnych, które przekazywały nam 
różne przedmioty wartościowe na 
aukcje i  wspierały nas przez ostatnie 
tygodnie przed wielkim finałem – tak 
skalę organizacji przedsięwzięcia opi-
sała szefowa sztabu w  Suchym Lesie 
Karolina Szurkało.

Wolontariusze mogli także liczyć 
na wsparcie od właścicieli Gajowej12. 

– W tym roku postanowiliśmy ofia-
rować wszystkim wolontariuszom cia-
cho, herbatę oraz gorący rosół. Od lat 
to robimy, mało tego, dajemy także na 
licytacje kupony, vouchery z ciachami 
Marcina z Gajowej12 – zaznaczał wła-
ściciel restauracji Konrad Lupa.

Wielka Orkiestra gra na rzecz 
zdrowia nas wszystkich, była także 
możliwość podczas finału w  Suchym 
Lesie zdrowie to zbadać. Prywatna 
Lecznica Certus udostępniła bowiem 
aparaty do pomiaru ciśnienia oraz ba-
dania poziomu cukru w krwi.

– Jesteśmy tutaj po to, aby zachęcić 
mieszkańców do wykonywania badań 
profilaktycznych. Bo badania diagno-
styczne są zawsze punktem wyjścia 
i  są bardzo ważnym elementem dzia-
łania w  kierunku profilaktyki zdro-
wia – mówiła dr nauk biologicznych, 
dietetyczka Iwona Koźlicka, pełniąca 
również funkcję radnej w gminie.

Licytacje w tysiącach
Najwięcej emocji jednak jak za-

wsze dostarczały licytacje. Uczestnicy 
finału mogli sprawdzić, czy mają żyłkę 
hazardzisty w  walce o  niecodzienne 
przedmioty, ale także wesprzeć szczyt-
ny cel. Pod młotek trafiły chociażby 
koszulki piłkarzy Lecha Poznań z  au-
tografami, koszulka z  podpisami zwy-
cięzców tegorocznego Rajdu Dakar, 
zdjęcie z  autografem Michaela Jorda-
na z  certyfikatem autentyczności czy 
tort baskijski. Pod młotek poszły tak-
że obrazy, które wielokrotnie wracały 
potem na aukcję, aby podnieść łączną 
pulę zebranych pieniędzy. Przedmioty 
osiągały zaprawdę zawrotne ceny, idąc 
niekiedy w tysiące.

– Jak co roku wspieramy Orkiestrę 
bardzo intensywnie, i  mailowo, i  przez 
Facebooka, i  na miejscu w  Centrum 
Kultury. Wylicytowaliśmy nawet tort 
baskijski i  na pewno go skosztujemy. 
Wrzucamy także do puszek, każdej jed-
nej jaką spotkamy! – mówiła Katarzyna 

Nawrocka, która od wielu już lat wspie-
ra razem z mężem Tomaszem WOŚP.

Jednym z nietypowych prezentów 
był egzemplarz Konstytucji Rzeczpo-
spolitej Polskiej z podpisem marszałka 
sejmu Szymona Hołowni. 

– Podczas wizyty w  Sejmie z  dzieć-
mi, które wygrały konkurs wiedzy 
o  Parlamencie, poprosiliśmy o  pod-
pisanie Konstytucji naszego nowego 
marszałka Szymona Hołownię. Jest 
to akt ważny dla wszystkich Polaków, 
ale jednocześnie stracił na ważności 
ostatnimi czasy, więc przygotowaliśmy 
ją dzisiaj na licytację. Mam nadzieję, że 
sprzeda się i wspomoże konto WOŚP – 
mówiła radna Joanna Pągowska, która 
podarowała egzemplarz Konstytucji 
podpisany przez Hołownię.

– To już siódma koszulka wylicy-
towana w Suchym Lesie. Oczywiście 
jesteśmy fanami Lecha Poznań, Fili-
pa też lubimy i  cenimy, ale tutaj liczy 
się cel. Przede wszystkim pieniądze 
na chore dzieci, sprzęt medyczny i  to 
jest najważniejsze w całej tej licytacji – 
mówił pan Rafał, który dał 1600 zł za 
koszulkę podpisaną przez piłkarza Le-
cha Poznań Filipa Marchwińskiego.

Impreza ponad podziałami
WOŚP to impreza, która od lat łą-

czy Polaków w słusznym celu, jednak 
nie tylko obywatele naszego kraju 
wspierają tą inicjatywę. Od wielu 
już lat inicjatywa Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy działa na całym 
świecie, wszędzie tam, gdzie trafiła 
Polonia. Jednak obcokrajowcy miesz-
kający w  Polsce również włączają się 
w tę inicjatywę.

– Podziwiam tę akcję, bo to jest 
bardzo wielka sprawa, przede wszyst-
kim dla dzieci. To pokazuje, jaki jest 
kraj. To jest dobre społeczeństwo, 
tak właśnie patrzę na Polskę i  Pola-
ków – chwali pan Wiktor pochodzący 
z  partnerskiego miasta Suchego Lasu 
Hniwań w Ukrainie. – Niestety, obec-

na sytuacja nie pozwala na przeprowa-
dzenie takiej akcji w Ukrainie, jednak 
liczę, że to się zmieni.

Wielka Orkiestra zawsze zapo-
wiada, że będzie grać do końca świata 
i  jeden dzień dłużej. Oby wśród gra-
jących znaleźli się także mieszkańcy 
Suchego Lasu, którzy w  tym roku 
zebrali łącznie zarówno w  puszkach, 
e-skarbonkach oraz terminalach 193 
517 zł. Miejmy nadzieję, że kolejny rok 
przyniesie jeszcze więcej pieniędzy na 
ważny sprzęt medyczny.

Bartosz Kabacińskifot
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Z SESJI RADY GMINYZ SESJI RADY GMINY

I tu jest pies pogrzebany, 
jeśli chodzi o te koszty
Styczniowa sesja Rady Gminy Suchy Las okazała się uroz-
maicona. Dyskutowano o budowie ścieżki rowerowej, 
o wyborach do organów jednostek pomocniczych, a także 
o odśnieżaniu dróg na terenie naszej małej ojczyzny.

Sesja rozpoczęła się od krótkiego 
wystąpienia zastępczyni wójta Ilony 
Ciok, która zdjęła z porządku sesji jedną 
z uchwał podatkowych.

– Autorem był wójt, więc ma prawo 
zdjąć punkt z  porządku, bez głosowa-
nia – pokiwał głową przewodniczący 
rady Radosław Banaszak. 

Potem rada kolejno przyjęła proto-
koły z  trzech poprzednich sesji: z  paź-
dziernika i  listopada 2023 r. Głosów 
przeciwnych nie było, w  jednym przy-
padku wstrzymali się radni Iwona Koź-
licka i Zbigniew Hącia.

Zaraz potem radni zajęli się projek-
tem uchwały w  sprawie Miejscowego 
Planu Zagospodarowania Przestrzen-
nego, dla Złotnik, dla rejonu Wrzoso-
wej. Głosowano jednomyślnie.

Droga droga rowerowa
Kolejnym punktem był projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę budże-
tową na 2024 r. Głos zabrała radna 
Joanna Pągowska, przewodnicząca 
Komisji Budżetu, Finansów i  Rozwoju 
Gospodarczego.

– Najbardziej kontrowersyjny okazał 
się projekt budowy ścieżki rowerowej 
wzdłuż Poziomkowej, od Szkółkar-
skiej do Szkolnej – wyjaśniła. – Ścieżka 
umożliwić ma dojazd dzieci do jedno-
stek szkolnych – dodała. – Okazało się, 
że inwestycja kosztować ma 3 mln zł 
więcej niż pierwotnie planowano.

Mówczyni dodała, że nie ma wątpli-
wości, że drogi rowerowe są niezbędne.

– Staramy się budować główne krę-
gosłupy – zaznaczyła. – Żeby mieszka-
niec czuł się bezpiecznie poruszając się 
rowerem. 

Radna wspomniała, że po wschod-
niej stronie Suchego Lasu trwa inwesty-
cja kanalizacyjna, która kosztuje ponad 
7 mln zł.

– Porównajmy to z  kosztem niespeł-
na kilometrowej ścieżki – zawiesiła 
głos. – Pochylmy się nad projektem i za-
stanówmy się – zaapelowała. – 3 mln 
zł to kwota ogromna. Przesuńmy to na 
następną sesję – zaproponowała.

– Ta kwota nas zaniepokoiła – przy-
znała zastępczyni wójta Ilona Ciok. 

– Ale inwestycja jest na etapie zitow-
skiego zatwierdzania, że mamy do dys-
pozycji wymaganą kwotę – tłumaczyła. 

– Niemniej należy się nad tym pochylić 
– dodała. – Jednak w dwa tygodnie i tak 

nie jesteśmy w  stanie przygotować się 

merytorycznie, żeby dać odpowiedź. 
Można przesunąć środki na rok przy-
szły, żeby wykonać analizę, czy może to 
kosztować mniej.

– Ścieżka jest potrzebna, nie chcemy 
z  niej rezygnować – pokiwała głową 
radna Wiesława Prycińska. – Od pięciu 
lat zabiegam, by ścieżki prowadziły do 
szkół. Bez tego łącznika wszystko po 
nic – martwiła się. – Również byłam 
zdziwiona kwotą 3 mln zł, rozumiem 
radnych, którzy to zakwestionowali. 
Jednak odwlekanie na kolejny rok... nie, 
nie jestem zainteresowana. 

– Jeśli jest możliwość zmniejszenia 
kosztów, należy to zrobić – zaoponowała 
zastępczyni wójta. – Odwleczenie o rok 
to dobry ruch to z punktu widzenia wy-
datkowania pieniędzy publicznych.

– Czy nie ma opcji, by w ciągu miesią-
ca stwierdzić, czy ścieżkę lepiej poprowa-
dzić po lewej czy prawej stronie? – docie-
kała radna Prycińska. – Bo przesuniemy 
na kolejny rok, a  potem się okaże, że za-
oszczędziliśmy 30 tys. zł. Zorientujmy 
się najpierw, czy te oszczędności napraw-
dę będą – sugerowała.

Diabeł tkwi w szczegółach
– Prawdziwym celem nie jest ścieżka 

rowerowa, lecz bezpieczeństwo dzieci 
– włączył się do dyskusji radny Michał 

Przybylski. 
– Zgadzam się z  panią radną, na 

wstępne rozeznanie warto poczekać 
miesiąc – pokiwała głową Ilona Ciok.

– Radny Przybylski ma rację, chodzi 
o dzieci – zgodziła się Wiesława Pryciń-
ska. – Dyrektorzy obu szkół podstawo-
wych w Suchym Lesie zwiększyli liczbę 
stojaków, bo dzieci rowerami jeżdżą – 
zwróciła uwagę. 

– Nawet jeśli za miesiąc będziemy 
wiedzieli, jak wygląda sytuacja, oszacu-
jemy koszty, to i tak już nic na ten rok nie 
przyspieszymy – zastrzegła zastępczyni 
wójta.

– Jaką kwotę wyrzucamy do śmiet-
nika, przekładając to na kolejny rok? 

– zainteresowała się radna Prycińska. 
– Chodzi o  koszt projektu – sprecyzo-

wała.
– Z  pewnością za zmianę projektu 

trzeba projektantowi zapłacić – skinęła 
głową wicewójt Ilona Ciok.

– Jestem za budowaniem ścieżek, 
żeby dzieci jeździły bezpiecznie – włą-
czył się do dyskusji radny Jarosław Dud-
kiewicz. – Ale finansowy diabeł tkwi 

w szczegółach kalkulacyjnych. – Luźno 
żonglujemy milionami, ale musimy po-
chylić się nad przygotowaniem kalkula-
cji inwestorskich.

– Bardzo proszę radnych, nie zdej-
mujmy tych pieniędzy – zaapelowała 
Wiesława Prycińska. – Zostawmy tę 
ścieżkę, niech rozpocznie się budowa.

– Budowa 300 m ścieżki na osiedlu 
Grzybowym miała kosztować 300-400 
tys. zł, a potem dowiedzieliśmy się, że to 
jednak 720 tys. – przypomniała radna 
Iwona Koźlicka. – Z  uwagi na aspekt fi-
nansowy zdecydowaliśmy się trochę po-
czekać. Dziękuję pani wicewójt za racjo-
nalne podejście – skłoniła się. – Cieszę 
się, że udaje się wygospodarować pienią-
dze na ważne inwestycje, jak kanalizacja. 
Mamy XXI w., istotne, żeby mieszkańcy 
nie czekali latami. 

– Żaden wniosek formalny doty-
czący wykreślenia nie został złożony 

– przypomniał tymczasem przewodni-
czący Banaszak.

– Jeżeli dzieci jadą rowerami z Grzy-
bowego i  zatrzymują się na Szkółkar-
skiej, to nadal nie są w szkole – skwito-
wała radna Prycińska.

– Ścieżkę trzeba podbudować, bo 
tamtędy może przejechać nawet cię-
żarówka – zauważył radny Tomasz 
Sztolcman. – Tu jest pies pogrzebany, 
jeśli chodzi o  koszty. Składam wnio-
sek formalny o  pozostawienie zadania 
bez zmian, na poziomie 5 mln zł, bez 
zwiększania, bez zmniejszania. Zwra-
cam uwagę, że budowanie ścieżki jako 
pasów na jezdni jest niebezpieczne, bo 
auta będą jechać obok dzieci. Oddzie-
lenie ruchu rowerowego krawężnikiem 
jest bezpieczniejsze.

Przystąpiono do głosowania nad 
wnioskiem. Ośmioro radnych zagło-
sowało za pozostawieniem inwestycji 
na poziomie 5 mln zł. Sześcioro (Anna 
Ankiewicz, Maciej Jankowiak, Wiesła-
wa Prycińska, Michał Przybylski, Ro-
bert Rozwadowski, Grzegorz Słowiń-
ski) głosowało za dofinansowaniem 
budowy ścieżki.

Wynik głosowania równoznaczny 
był z rezygnacji z dotacji na ścieżkę.

– Przy okazji warto doprojektować 
niewielki odcinek ścieżki wzdłuż Szkol-
nej, między Poziomkową a  Młodzieżo-
wą – powstała ze swego miejsca radna 
Anna Ankiewicz. – Składam wniosek 
do protokołu.

– Czyli chodzi o zwiększenie zakresu 
projektowego, co może być trudne – za-
frasowała się zastępczyni wójta Ilona 
Ciok. – Bo chodzi o jak najszybsze uzy-
skanie informacji.

Całą zmianę uchwały budżeto-
wej przyjęto dziewięcioma głosami. 
Wstrzymało się pięć osób (radni Jan-
kowiak, Prycińska, Przybylski, Rozwa-
dowski, Słowiński).

Sołtys na drugim świecie
Nadszedł czas na zmianę Wielolet-

niej Prognozy Finansowej na lata 2024 
– 2042. Dyskusji nie było i przystąpiono 

do głosowania. 12 osób głosowało za 
zmianami WPF-u. Wstrzymali się rad-
ni Przybylski i Słowiński.

W dalszej kolejności zajęto się zmia-
ną stawek podatku od nieruchomości 
na 2024 r.

– Chciałabym zgłosić autopoprawkę 
– powstała znów z miejsca pani skarbnik. 
– Autopoprawka jest skutkiem uwagi, 

jaką otrzymaliśmy od UOKiK. 
– Moja komicja pozytywnie zaopi-

niowała projekt – dodała radna Joanna 
Pągowska, przewodnicząca komisji bu-
dżetowej.

Rada jednogłośnie przyjęła zarów-
no autopoprawkę, jak i uchwałę. 

Później sekretarz gminy Marcin 
Kołodziejczak powiedział kilka słów na 
temat harmonogramu wyborów do or-
ganów jednostek pomocniczych.

– Nakładają nam się różne terminy, 
bo są też w ybory samorządowe, jest 
Wielkanoc, jest obowiązkow y termin 
sesji nowo w ybranej Rady Gminy – 
w yliczał. – Wiemy, że pierwsza tura 
w yborów samorządow ych to 7 kwiet-
nia br. Proponujemy termin 15 maja 
jako ostateczny termin w yborów do 
organów jednostek pomocniczych. 
Przed w yborami samorządow ymi 
jesteśmy w  stanie przeprowadzić 
w ybory w  jednostkach pomocni-
czych Golęczewo i  Złotniki Osiedle. 
W  pozostałych jednostkach propo-
nuję działać po w yborach samorzą-
dow ych. Nie chcemy nadmiernie w y-
dłużać kadencji, a  skracać nie wolno 

– podkreślił .
– Nie ma przeszkód formalnych, 

żeby wybory w  jednostkach pomoc-
niczych odbyły się po upływie kaden-
cji – pokiwał głową radny Przybylski. 

– Może niech wszystkie jednostki mają 
wybory w tym samym czasie – zasuge-
rował. – Bo choćby święta mogą spo-
wodować, że spadnie zainteresowanie 
wyborami do organów jednostek po-
mocniczych – martwił się.

– Też uważam, że wybory w jednost-
kach pomocniczych powinny się odbyć 
po samorządowych – pokiwał głową 
radny Zbigniew Hącia. – Zawsze tak 
było, no chyba, że jakiś sołtys przeniósł 
się na drugi świat, to trzeba było wcze-
śniej – dodał. 

– Panie Zbyszku, zaraz na drugi 
świat... – mitygował go przewodniczący 
Banaszak. 

– To ja przedstawię wójtowi takie 
stanowisko – pokiwał głową sekretarz 
gminy. – Myślę, że Golęczewo i Złotni-
ki Osiedle nie będą miały uwag.

– Mamy też eurowybory – przypo-
mniał radny Jarosław Dudkiewicz.

– Tak, 9 czerwca – dopowiedział 
Marcin Kołodziejczak. – Ale wyborów 
do organów jednostek samorządowych 
nie chcemy organizować po eurowybo-
rach, bo wchodzimy już w wakacje. Ale 
rzucimy wszystkie siły – zapewnił.

Wycinka nad Rowem 
Złotnickim

Nadszedł czas na sprawozdanie 
z pracy komisji stałych Rady Gminy. 

– Pochyliliśmy się m.in. nad budową 
wiaduktu w  ciągu Sucholeskiej – jako 
pierwsza powstała z  miejsca przewod-
nicząca Joanna Pągowska z  Komisji 
Budżetu, Finansów i  Rozwoju Gospo-
darczego. 

– W  tym roku intensywnie zajmo-
waliśmy się kwestiami organizacyj-
nymi związanymi z  Tour de Pologne, 
śledziliśmy postępy prac związanymi 
z Kartą Mieszkańca... – wyliczała Joan-
na Radzięda, przewodnicząca Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i  Spraw Spo-
łecznych. – Na naszych posiedzeniach 
częstym gościem była dyrektor Ośrod-
ka Pomocy Społecznej. 

– Trzy posiedzenia mieliśmy wspól-
ne z  komisją finansów, trzy wyjazdo-
we – rozpoczął Jarosław Dudkiewicz, 
przewodniczący Komisji Porządku Pu-
blicznego, Ochrony Środowiska i Spraw 
Komunalnych. – Na jednym z  wyjaz-
dowych zajmowaliśmy się kwestią wy-
sypiska odpadów. Najwięcej czasu zaję-
ła nam sprawa wycinki drzew na Rowie 
Złotnickim.

Prasa poznańska donosiła, że wy-
cinka wiązała się z  niszczeniem kon-
strukcji bobrów.

– W  zeszłym roku nie było skarg – 
przemówił krótko Krzysztof Łączkow-
ski, przewodniczący Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji.

– Pierwsza połowa roku zdomino-
wana została przez kontrolę wydat-
ków związanych z  budową świetlicy 
w  Złotnikach Wsi – rozpoczęła Iwona 
Koźlicka, przewodnicząca Komisji Re-
wizyjnej. – Potem przeprowadzaliśmy 
kontrole wydatków związanych z budo-
wą ścieżek. 

Wszystkie sprawozdania rada przy-
jęła jednomyślnie.

W  ramach punktu pod nazwą „In-
formacje wójta” głos zabrała wicewójt 
Ilona Ciok, która zastrzegła, że pertur-
bacje pogodowe utrudniły prace drogo-
we na Śnieżnej i Jagodowej.

– Mamy za to rozstrzygniętą kwestię 
skate parku – uśmiechnęła się. – Druga 
firma, która się zgłosiła, przeszła pozy-
tywnie weryfikację. 

Urzędniczka zachęciła też miesz-
kańców do wypełnienia ankiety doty-
czącej działalności Poznańskiej Kolei 
Metropolitarnej.

– Piszcie o tym, co was niepokoi, jak 

np. za mała liczba połączeń czy za krót-
kie składy – zachęcała.

Zastępczyni wójta wspomniała też 
o szkoleniach dla rolników, które odbę-
dą się w Chludowie.

– Bierzemy pod uwagę, że większość 
rolników mieszka na północy gminy – 
dodała.

W  dalszej części wystąpienia Ilona 
Ciok poinformowała, że spotkanie na 
temat zalewu w Biedrusku odbędzie się 
25 marca. 

Nawiązała też do kwestii odtworze-
nia wiat przystankowych w Golęczewie 
i Zielątkowie.

– ZGK jest gotowy do pracy w  każ-
dej chwili – zaznaczyła.

Pod koniec mówczyni napomknęła 
o kontrolach pieców na terenie prywat-
nych posesji.

– Straż Gminna przeprowadzała 
kontrole na podstawie zgłoszeń od 
mieszkańców – podkreśliła.

W  ramach informacji przewodni-
czącego Rady Gminy, Radosław Ba-
naszak zaprosił chętnych na Memoriał 
Krzysztofa Szkudlarka.

Nadszedł czas na informacje prze-
wodniczących komisji stałych, radnego 
powiatowego i sekretarza gminy.

Radna Radzięda z  komisji oświaty 
wspomniała m.in. o  spotkaniu z  harce-
rzami.

– Harcerze poszukują miejsca na 
swoją nową lokalizację na terenie gmi-
ny – wyjaśniła. 

Radny Dudkiewicz z  komisji po-
rządku poinformował, że członkowie 
komisji zajmowali się m.in. problematy-
ką komunikacji autobusowej w  powią-
zaniu z PKM.

Radny powiatowy Jerzy Świerkow-
ski mówił głównie o drogownictwie.

– Na drogi powiat przeznacza ponad 
126 mln zł – zaznaczył.

Skoro drogi, to i komunikacja.
– Powiat dokłada się do PKS-

-u  i  PKM-ki, na oba cele przeznaczamy 
ok. 4 mln zł – dodał.

Na koniec mówca poinformował, 
że uzgodniono koncepcję ścieżki z Go-
lęczewa do Zielątkowa.

Sekretarz gminy Marcin Kołodziej-
czak krótko przedstawił zgromadzo-
nym nowego protokolanta Roberta 
Nowakowskiego.

Nikt się nie wygnie
W  ramach wolnych głosów i  wnio-

sków.
– Pytałem o  obsadzenie bluszczem 

zimozielonym płotu betonowego przy 
os. Jesionowym – rozpoczął radny Ba-
naszak.

– Możliwość ze strony gminy jest – 
skinęła głową zastępczyni wójta Ilona 
Ciok.

Radny Zbigniew Hącia krytycz-

nie odniósł się do dbałości o  drogi 
powiatowe.

– Albo rosną chwasty, albo drogi są 
nieodśnieżane – wytykał. – Może warto 
zlecić te prace np. ZGK? – zastanawiał 
się. – Za pieniądze, rzecz jasna – dodał.

– Jeżeli chodzi o chwasty, zwróciłem 
już uwagę zarządowi powiatu, że te 
umowy są tak napisane, że jeden dru-
giemu może to zgłaszać – machnął ręką 
radny Jerzy Świerkowski. – Lepiej jest 
w kwestii zimowego utrzymania, bo tu 
mamy zgłoszenie i jedziemy. Natomiast 
my jako powiat nie mamy zleconych 
żadnych dróg rowerowych – zastrzegł.

Sołtyska Zielątkowa Wiesława Ro-
dowska zapytała o  podłączenie miesz-
kańców do internetu światłowodowego.

– To ok. 30 adresów – poinformowała. 
– Pani sołtys trochę wyprzedziła na-

sze działanie – rozpoczęła zastępczyni 
wójta Ilona Ciok. – Na podstawie adre-
sów, które pani zgłosiła, robimy już anali-
zę finansową i możliwości technicznych. 

– Nie rozumiem jednego – zabrała 
głos radna Anna Ankiewicz. – Jedzie-
my nieodśnieżoną drogą powiatową, 
wjeżdżamy do Soboty i  jest totalnie 
czarno. Wstyd dla powiatu – grzmiała.

Na koniec wystąpienia radna zapro-
siła wszystkich na imprezy związane 
z  finałem WOŚP. – Będzie m.in. kon-
cert zespołu Audiofil i  wspólne odtań-
czenie poloneza – kusiła. – A  polonez 
został uznany za nasz taniec narodowy.

– Podobnie w Radojewie, na terenie 
Poznania, czarno, a  kiedy wjeżdża się 
na drogę powiatową, pojawia się śnieg 

– dodał z  przekąsem radny Banaszak. 
– A  mieszkańców nie interesuje, że to 

droga powiatowa, bo dla nich to gmina. 
Mamy też kuriozalną sytuację, że za 
utrzymanie odpowiada firma z  Łubo-
wa. Wiadomo, że w  przypadku takiej 
odległości nikt na czas nie dojedzie.

– Jeżeli do nas nikt nie zadzwoni, to 
nikt nie pojedzie – rozłożył ręce radny 
Jerzy Świerkowski. – Co się tyczy Łu-
bowa, to są przetargi i nikt w powiecie 
się nie wygnie, żeby nie zawrzeć umo-
wy z  firmą, która daje najniższą cenę 

– zwrócił uwagę. – Mam apel do kierow-
ców: to nie jest tak, że jak jest zima, to się 
jeździ 100 km/h po czarnej drodze! Pa-
miętajmy, że przy minus 12 sól już nie 
działa, działa tylko piasek – zastrzegł.

– Prosiłbym jednak krótko, panie Je-
rzy, bo się zastanawiałem, dlaczego po-
przednio nasze sesje krócej trwały i już 
wiem dlaczego – półżartem zwrócił 
mówcy uwagę przewodniczący Rado-
sław Banaszak.

– Ja jednak zapytam pana Jerzego 
o chodnik na Bogusławskiego, bo wiem, 
że wniosek był... – zawiesiła głos radna 
Joanna Pągowska.

– Nie przeszedł – krótko odparł rad-
ny powiatowy.

– Ach... – zmartwiła się radna. – Bo 
widziałam, jak sąsiadka na wózku pró-
buje podjechać pod górkę zaśnieżonym 
chodnikiem. Musiałam ją podepchnąć. 

– Niezmiernie przykro, że przez lata 
powiat nie znalazł środków na 300 m 
chodnika – podniosła się z miejsca rad-
na Anna Ankiewicz. – Skandal!

Sylwia Szenk, przewodnicząca 
Zarządu Osiedla Suchy Las, zaprosiła 
obecnych na zaplanowaną na 26 lutego 
uroczystość nadania rondu imienia Ze-
nona Pilarczyka. 

Radny Tomasz Sztolcman mówił 
m.in. o światłach spowalniających ruch 
w Zielątkowie.

– Rozmawiamy o  tym bodaj od 
2017 czy 2018 r. – przypomniał. – Za-
stanowił mnie zapis w  projekcie, że 
światła mają zapewnić bezpieczeń-
stwo pieszym. Ruch samochodowy 
jest tam szybki, ale mało intensywny, 
więc piesi dają sobie radę. Światła są po 
prostu narzędziem, które mają spowol-
nić ruch.

– Czasami zapisy w projekcie muszą 
brzmieć w  sposób... właściwy – nieco 
tajemniczo odparła zastępczyni wójta. – 
Mamy projekt, mamy zgodę, będziemy 
działać.

– Kiedy umowa na przystanki, kiedy 
możemy spodziewać się przystanków? – 
kontynuował radny Sztolcman.

– Nie wiem, jak to wygląda z  wy-
powiedzeniami – rozłożyła ręce Ilona 
Ciok. 

Radna Iwona Koźlicka zapytała też 
zastępczynię wójta, czy choć prowizo-
rycznie zostanie wymalowany odcinek 
drogi rowerowej na wysokości ulicy 
Ptasi Zaułek.

– Chodzi o  bezpieczny przejazd – 
uzasadniła.

– Zmieniła się sytuacja finansowania 
tej budowy ścieżki, więc wymalujemy, 
kiedy tylko pozwoli pogoda – pokiwała 
głową Ilona Ciok.

Radny Dudkiewicz zapytał radne-
go powiatowego o  docinanie poboczy, 
a  panią wicewójt o  zwiększenie prze-
pustowości sieci światłowodowej na 
narożniku Sowiej i Muchomorowej.

– Muszą nastąpić podłączenia po-
szczególnych mieszkańców. Spółka 
GCI zajmie się tym, kiedy pogoda 
pozwoli, najpewniej wiosną – odparła 
Ilona Ciok.

– Mam nadzieję, że radny powiato-
wy się nie obrazi, że tyle pytań, ale tak 
to jest, kiedy pana jakiś czas nie było, 
nawarstwiło się – sumitował się prze-
wodniczący Banaszak.

– Dobra, wybaczam – zaśmiał się Je-
rzy Świerkowski. – W powiecie przyjęto, 
że pobocza są koszone dwa razy w roku 
i  oni dla nas od tego nie odejdą – roz-
łożył ręce.

Krzysztof Ulanowski
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ZDROWIE / REKLAMA

tel. 790 400 637
887 400 637
ul. Obornicka 104, Suchy Las/healthesthetics

„Dbaj o swoje ciało. To jedyne 
miejsce, w którym musisz żyć”

Jestem absolwentką Aka-
demii Medycznej w Poznaniu, 
magistrem promocji zdrowia, 
a także ukończyłam Collegium 
Cosmeticum w Toruniu, uzysku-
jąc tym samym tytuł Eksperta 
Zdrowia i Urody. Doświadczenie 
w pracy kosmetologa zdoby-
wam już ponad 20 lat. Kosme-
tologia jest moją pasją, którą 
stale rozwijam, skupiając się na 
innowacyjnych technologiach 
w kosmetologii estetycznej 
oraz aktywnym braniu udziału 
we wszelkich webinarach czy 
szkoleniach, zdobywając liczne 
certyfikaty potwierdzające zdo-
bytą wiedzę.

Obecnie na rynku znajduje 
się wiele urządzeń i zabiegów 
z zakresu kosmetologii este-
tycznej. Od nadmiaru infor-
macji zapewne zastanawiasz 

się, które z nich będą odpowiednie dla Ciebie. W doborze terapii 
skrojonej na miarę Twoich potrzeb, niezbędna jest obecność kilku 
czynników.

Po pierwsze - rodzaj technologii, dlatego wybierając urządzenia, 
czy zabiegi do Kliniki Piękna Derm Expert stawiam na medyczne, 
certyfikowane sprzęty najwyższej jakości, które mają udoku-
mentowaną i potwierdzoną skuteczność. 

Po drugie - dobór odpowiedniej technologii względem danego 
problemu. Stworzenie i zrealizowanie skutecznej terapii zabiego-
wej możliwe jest tylko wtedy, gdy posiada się interdyscyplinarną 
wiedzę oraz doświadczenie w wykonywaniu zabiegów. Dlatego 
w Derm Expert spotkasz zespół wykwalifikowanych, doświadczo-
nych  ekspertów, którzy nieustannie podnoszą swoje kwalifikacje 
na licznych szkoleniach. Zachęcam Cię zatem do skorzystania 
z bezpłatnej eksperckiej konsultacji.

Poza poszerzaniem wiedzy część życia jako kosmetolog prze-
znaczam na  działalność dydaktyczną – wcześniej pełniłam funk-
cję wykładowcy w szkole kosmetycznej. Często występowałam 
w charakterze eksperta w mediach, udzielając wywiadów w cza-
sopismach oraz portalach internetowych, co było dla mnie ogrom-
nym wyzwaniem, ale również świetnym doświadczeniem, które 
zdobyłam dzięki temu.  Dodatkowo jako Klinika Derm Expert na-
leżymy do prestiżowego Stowarzyszenia Przyjazna Kosmetyka, 
którego członkami są najlepsze Instytuty Urody w Polsce. Ponadto, 
należymy do elitarnego grona salonów kosmetycznych uhonoro-
wanych Certyfikatem Najwyższej Jakości Biotec Beauty Clinic.

Klinika Derm Expert jest pierwszym certyfikowanym Instytutem 
w Poznaniu przez Kosmoprof - wyłącznego dystrybutora Intra-
ceuticals na Polskę. Jesteśmy dumni ze współpracy z najlepszymi, 
prestiżowymi markami w Polsce i na całym świecie. 

W pracy kosmetologa najczęściej spotykam się z problemami, 
których podłożem jest więcej niż jedna przyczyna, dlatego aby sku-
tecznie im przeciwdziałać, nieocenione jest zastosowanie terapii 
łączonych, które są najbliższe memu sercu, szczególnie jeśli mowa 
o zabiegach odmładzających twarz oraz zastosowaniu laserotera-
pii. Fascynuję się nowoczesnymi technologiami. Uważam, że jest to 

doskonała droga do osiągnięcia poprawy kondycji skóry. W Klinice 
Piękna Derm Expert skrupulatnie, po wielu miesiącach testów na 
sobie, rozmów, konsultacji z innymi ekspertami wybrałam najlep-
sze urządzenia medyczne do osiągnięcia niesamowitych efektów 
w modelowaniu sylwetki i odmładzania twarzy, szyi i dekoltu.

Co najważniejsze, każde medyczne urządzenia są certyfikowane,  
pochodzą od renomowanych producentów, co jest gwarancją 
ich skuteczności i osiąganych efektów. W doborze najwyżej kla-
sy urządzeń i zabiegów podążam za światowymi trendami, wsłu-
chując się w potrzeby obecnego Klienta, aby Klinika Piękna Derm 
Expert mogła rozwiązać każdy Wasz problem. Podczas ostatnich 
kilku lat pracy dostrzegliśmy spadek zainteresowania zabiegami 
inwazyjnymi na rzecz nowoczesnych technologii, które od lat 
przynoszą rewelacyjne efekty a do tego zabiegi są całkowicie bez-
bolesne i przyjemne. 

W ofercie Kliniki Piękna Derm Expert znajdziesz zabiegi redu-
kujące tkankę tłuszczową (Onda Deka, Kriolipoliza), redukcję 
cellulitu, nawet 3 i 4 stopnia (Storz Medical), zabiegi modelujące 
sylwetkę (Endermologia Alliance LPG), ujędrniające ciało (termo-
lifting ciała) czy redukcję blizn i rozstępów (Intraject oraz Kar-
boksyterapia Julie). Oferujemy również zabiegi odmładzające i li-
ftingujące twarz, szyję i dekolt za pomocą urządzeń Mesotherm, 
CoaxMed czy Intraject oraz zabiegi laserowe wykorzystujące 
medyczne urządzenie X Lase Plus firmy Biotec. 

W niedalekim czasie planujemy wzbogacić ofertę zabiegów 
i urządzeń hi-tech o kolejne, zaawansowane technologie. Nie-
ustannie rozwijamy się poszerzając wiedzę kosmetologów, wzbo-
gacając naszą ofertę zabiegów, dbając o detale, profesjonalizm, 
które mają wpływ na najwyższą obsługę Klienta - która jest dla 
nas kluczowa. 

/ derm_expert/ Klinika Piękna Derm Expert

Klinika Piękna 
Derm Expert 
ul. Strzeszyńska 96, Poznań 
Tel.: 574-685-233

URODA URODA

Iwona Endsminger-Fic  - pomysłodawczyni 
i założycielka Kliniki Piękna Derm Expert
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„Dbaj o swoje ciało. To jedyne 
miejsce, w którym musisz żyć”

Jestem absolwentką Aka-
demii Medycznej w Poznaniu, 
magistrem promocji zdrowia, 
a także ukończyłam Collegium 
Cosmeticum w Toruniu, uzysku-
jąc tym samym tytuł Eksperta 
Zdrowia i Urody. Doświadczenie 
w pracy kosmetologa zdoby-
wam już ponad 20 lat. Kosme-
tologia jest moją pasją, którą 
stale rozwijam, skupiając się na 
innowacyjnych technologiach 
w kosmetologii estetycznej 
oraz aktywnym braniu udziału 
we wszelkich webinarach czy 
szkoleniach, zdobywając liczne 
certyfikaty potwierdzające zdo-
bytą wiedzę.

Obecnie na rynku znajduje 
się wiele urządzeń i zabiegów 
z zakresu kosmetologii este-
tycznej. Od nadmiaru infor-
macji zapewne zastanawiasz 

się, które z nich będą odpowiednie dla Ciebie. W doborze terapii 
skrojonej na miarę Twoich potrzeb, niezbędna jest obecność kilku 
czynników.

Po pierwsze - rodzaj technologii, dlatego wybierając urządzenia, 
czy zabiegi do Kliniki Piękna Derm Expert stawiam na medyczne, 
certyfikowane sprzęty najwyższej jakości, które mają udoku-
mentowaną i potwierdzoną skuteczność. 

Po drugie - dobór odpowiedniej technologii względem danego 
problemu. Stworzenie i zrealizowanie skutecznej terapii zabiego-
wej możliwe jest tylko wtedy, gdy posiada się interdyscyplinarną 
wiedzę oraz doświadczenie w wykonywaniu zabiegów. Dlatego 
w Derm Expert spotkasz zespół wykwalifikowanych, doświadczo-
nych  ekspertów, którzy nieustannie podnoszą swoje kwalifikacje 
na licznych szkoleniach. Zachęcam Cię zatem do skorzystania 
z bezpłatnej eksperckiej konsultacji.

Poza poszerzaniem wiedzy część życia jako kosmetolog prze-
znaczam na  działalność dydaktyczną – wcześniej pełniłam funk-
cję wykładowcy w szkole kosmetycznej. Często występowałam 
w charakterze eksperta w mediach, udzielając wywiadów w cza-
sopismach oraz portalach internetowych, co było dla mnie ogrom-
nym wyzwaniem, ale również świetnym doświadczeniem, które 
zdobyłam dzięki temu.  Dodatkowo jako Klinika Derm Expert na-
leżymy do prestiżowego Stowarzyszenia Przyjazna Kosmetyka, 
którego członkami są najlepsze Instytuty Urody w Polsce. Ponadto, 
należymy do elitarnego grona salonów kosmetycznych uhonoro-
wanych Certyfikatem Najwyższej Jakości Biotec Beauty Clinic.

Klinika Derm Expert jest pierwszym certyfikowanym Instytutem 
w Poznaniu przez Kosmoprof - wyłącznego dystrybutora Intra-
ceuticals na Polskę. Jesteśmy dumni ze współpracy z najlepszymi, 
prestiżowymi markami w Polsce i na całym świecie. 

W pracy kosmetologa najczęściej spotykam się z problemami, 
których podłożem jest więcej niż jedna przyczyna, dlatego aby sku-
tecznie im przeciwdziałać, nieocenione jest zastosowanie terapii 
łączonych, które są najbliższe memu sercu, szczególnie jeśli mowa 
o zabiegach odmładzających twarz oraz zastosowaniu laserotera-
pii. Fascynuję się nowoczesnymi technologiami. Uważam, że jest to 

doskonała droga do osiągnięcia poprawy kondycji skóry. W Klinice 
Piękna Derm Expert skrupulatnie, po wielu miesiącach testów na 
sobie, rozmów, konsultacji z innymi ekspertami wybrałam najlep-
sze urządzenia medyczne do osiągnięcia niesamowitych efektów 
w modelowaniu sylwetki i odmładzania twarzy, szyi i dekoltu.

Co najważniejsze, każde medyczne urządzenia są certyfikowane,  
pochodzą od renomowanych producentów, co jest gwarancją 
ich skuteczności i osiąganych efektów. W doborze najwyżej kla-
sy urządzeń i zabiegów podążam za światowymi trendami, wsłu-
chując się w potrzeby obecnego Klienta, aby Klinika Piękna Derm 
Expert mogła rozwiązać każdy Wasz problem. Podczas ostatnich 
kilku lat pracy dostrzegliśmy spadek zainteresowania zabiegami 
inwazyjnymi na rzecz nowoczesnych technologii, które od lat 
przynoszą rewelacyjne efekty a do tego zabiegi są całkowicie bez-
bolesne i przyjemne. 

W ofercie Kliniki Piękna Derm Expert znajdziesz zabiegi redu-
kujące tkankę tłuszczową (Onda Deka, Kriolipoliza), redukcję 
cellulitu, nawet 3 i 4 stopnia (Storz Medical), zabiegi modelujące 
sylwetkę (Endermologia Alliance LPG), ujędrniające ciało (termo-
lifting ciała) czy redukcję blizn i rozstępów (Intraject oraz Kar-
boksyterapia Julie). Oferujemy również zabiegi odmładzające i li-
ftingujące twarz, szyję i dekolt za pomocą urządzeń Mesotherm, 
CoaxMed czy Intraject oraz zabiegi laserowe wykorzystujące 
medyczne urządzenie X Lase Plus firmy Biotec. 

W niedalekim czasie planujemy wzbogacić ofertę zabiegów 
i urządzeń hi-tech o kolejne, zaawansowane technologie. Nie-
ustannie rozwijamy się poszerzając wiedzę kosmetologów, wzbo-
gacając naszą ofertę zabiegów, dbając o detale, profesjonalizm, 
które mają wpływ na najwyższą obsługę Klienta - która jest dla 
nas kluczowa. 

/ derm_expert/ Klinika Piękna Derm Expert

Klinika Piękna 
Derm Expert 
ul. Strzeszyńska 96, Poznań 
Tel.: 574-685-233

URODA URODA

Iwona Endsminger-Fic  - pomysłodawczyni 
i założycielka Kliniki Piękna Derm Expert
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Os. Poziomkowe 10a/1b, Suchy Las
Rejestracja telefoniczna: tel. 61 652 16 60, 609 450 410

DREWNO KOMINKOWEDREWNO KOMINKOWE
SPRZEDAŻ:
drewna kominkowego i opałowego
dąb, buk, jesion, grab, olcha, brzoza, osika, sosna,  
świerk oraz gałęziówka liściasta.
Drewno w postaci wałków 120 cm, klocków lub rąbane.

PRODUKCJA: 
faszyna, stępie budowlane oraz więźba dachowa

DODATKOWO WYKONUJEMY:
wycinkę drzew, wykaszanie traw,  
pielęgnacja parków i ogrodów,  
odśnieżanie dachów
oraz stawianie ogrodzeń  
z siatki i z płyt betonowych

TRANSPORT
z dowozem na miejsce

Usługi Remontowo-
Budowlane 

690 645 191
665 347 281
667 176 595 

Zespół rozrostu bakteryjnego 
jelita cienkiego (SIBO)
U osoby zdrowej w jelicie cienkim znajduje się niewielka 
ilość bakterii, w odróżnieniu od dobrze rozwiniętej mi-
krobioty końcowego odcinka przewodu pokarmowego. 
Rozplem drobnoustrojów pochodzących z jelita grubego 
w wyższych partiach układu trawienia czy przerost flory 
bakteryjnej jelita cienkiego zaburza równowagę w ustroju 
i prowadzi do rozwoju SIBO.

Zespół rozrostu bakteryjnego 
jelita cienkiego (ang. small intensti-
ne bacterial overgrowth SIBO) to 
schorzenie polegające na nadmier-
nej ilości bakterii w jelicie cienkim. 

Obniżony komfort życia
Dotyczy to bakterii naturalnie by-

tujących w jelicie grubym lub przero-
stu drobnoustrojów, które w  niewiel-
kiej ilości zasiedlają jelito cienkie. 

Dolegliwości, które mogą zgła-
szać pacjenci cierpiący na SIBO, są 
mało charakterystyczne i  często 
towarzyszą także innym choro-
bom. SIBO znacząco obniża kom-
fort życia, w  odległej perspekty wie 
prowadzi do utraty wagi, zaburzeń 
koncentracji, ciągłego zmęczenia 
i niedoborów ży wieniow ych.

Najczęściej objaw y zespołu 
rozrostu bakteryjnego dotyczą 
układu pokarmowego i  wiążą się 
z  upośledzeniem procesu trawie-
nia i  wchłaniania. Należą do nich: 
przewlekła biegunka i  tzw. biegun-
ka tłuszczowa, w ynikająca z  nie-
doborów trawiących tłuszcze soli 
kwasów żółciow ych, rozkładanych 
przez nadmiar obecnych w  jelicie 
cienkim drobnoustrojów, zapar-
cia, które pojawiają się na skutek 
upośledzenia perystaltyki jelit; ból 
brzucha; wzdęcia i  zwiększone 
oddawanie gazów; uczucie pełno-
ści w  jamie brzusznej; niedokrwi-
stość megaloblastyczna widoczna 
w  badaniach krwi, spowodowana 
zmniejszonym wchłanianiem wita-
miny B12. 

W  zaawansowanej postaci cho-
roby mogą dołączać kolejne dole-
gliwości: zmniejszenie masy ciała 
i  niedoży wienie związane z  utrud-
nionym wchłanianiem substancji 
odży wczych; obrzęki wskazują-
ce na znaczne niedobory białka, 
a  przede wszystkim albumin; osła-
bienie kości spowodowane niskim 
poziomem wapnia i  witaminy D; 
zmiany skórne i  tzw. kurza ślepota, 
czyli objaw y niedoboru witaminy A.

Co to są testy oddechowe?
Test oddechowy jest nieinwazyj-

nym, bezpiecznym dla pacjenta ba-
daniem, stosowanym w diagnostyce 
chorób gastroendokrynologicznych, 
zarówno czynnościowych, jak i  or-
ganicznych. Jednym z  badań zwią-
zanych z  diagnostyką SIBO są testy 
oddechowe z  glukozą lub laktulo-
zą. Są one powszechnie stosowane, 
choć należy pamiętać, że ich czułość 
jest umiarkowana – kluczową rolę 
odgrywa tu odpowiednie przygoto-
wanie pacjenta do testów.

Wodór jest w  organizmie czło-
wieka w ytwarzany głównie przez 
bakterie należące do mikrobioty 
przewodu pokarmowego na drodze 
fermentacji węglowodanów. Metan 
natomiast produkowany jest przez 
podobne do bakterii mikroorgani-
zmy – archeony. Test oddechow y 
w  diagnostyce SIBO opiera się na 
pomiarach ilości wodoru i  metanu 
w  w ydychanym powietrzu, przed 
podaniem cukru oraz po spożyciu 
glukozy, laktulozy lub lactitolu. Bar-
dzo ważne jest także wcześniejsze 
przygotowanie do badania. Pacjent 
musi być na czczo, przed testem ma 
unikać palenia tytoniu i ograniczyć 
w ysiłek fizyczny. Przez cztery tygo-

dnie przed badaniem nie powinien 
przyjmować antybiotyków, a  przez 
tydzień także leków prokinetycz-
nych i  przeczyszczających. W  dniu 
poprzedzającym test należy w yklu-
czyć pokarmy, które podlegają fer-
mentacji, np. cukry złożone.

Czemu służą testy?
Testy oddechowe pomagają 

w  diagnostyce SIBO i  ocenie pro-
cesu trawienia oraz wchłaniania 
węglowodanów w  jelitach – mogą 
w ykazać, że pacjent cierpi np. na 
nietolerancję laktozy lub fruktozy. 
Wynik badania jest wskazówką dla 
lekarza czy trawienie pokarmów 
przebiega prawidłowo. Jeśli nie, ko-
nieczne jest wdrożenie sprecyzowa-
nego leczenia.

Zgodnie z  obowiązującymi 
referencyjnymi w ytycznymi ame-
rykańskimi, w ynik wodorowego 
testu oddechowego uważa się za 
pozyty wny, gdy ilość wodoru wzro-
śnie minimum o 20 ppm względem 
wartości w yjściowej, w  ciągu 90 
minut od rozpoczęcia badania (po 
podaniu doustnym 75 g glukozy lub 
10 g laktulozy).

W  przypadku testów wodoro-
wo-metanow ych istnieje możliwość 
zdiagnozowania rozrostu metano-
genów w  jelitach – w  tej sytuacji 
o  pozyty wnym w yniku mówimy, 
gdy stężenie metanu w  dowolnym 
momencie testu w ynosi minimum 
10 ppm. Stan taki może wskazy wać 
na rozwój tzw. SIBO metanowego 

– rozrostu metanogenów w  jelitach 
IMO (ang. intestinal methanogen 
overgrowth). W  przypadku IMO 
rozrost może dotyczyć w yłącznie 
jelita cienkiego, jelita grubego lub 
obu jednocześnie.

Accent Prime™ - światowy hit  
w wyszczuplaniu i modelowaniu sylwetki.

www.jemynietyjemy.pl

www.healthesthetics.pl

Przed Po Przed Po Przed Po

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

Firma Primafloor zatrudni

MONTAŻYSTÓW 
PODŁÓG I DRZWI

Wymagane 
doświadczenie 

i znajomość branży.

Gwarantujemy pracę  
w zgranym zespole  

i profesjonalny sprzęt

CV prosimy przesyłać  
na adres  

biuro@primafloor.pl

MALOWANIE
25 LAT  

DOŚWIADCZENIA
10% ZNIŻKI  

DLA EMERYTÓW

604 345 047
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Znamy najlepszy 
komisariat w powiecie
Czeki na łączną kwotę 45 tys. zł odebrali policjanci z Pobie-
dzisk, Kostrzyna i Buku. To zwycięzcy tegorocznej edycji 
konkursu na najlepszy komisariat w powiecie poznańskim.

Laureaci odebrali z  rąk Tomasza 
Łubińskiego, wicestarosty poznań-
skiego, symboliczne czeki. Triumfato-
rem okazał się komisariat z Pobiedzisk. 

Idea bezpiecznego powiatu
Oprócz tytułu zastępca komen-

danta Paweł Otto odebrał nagrodę 
pieniężną w wysokości 30 tys. zł.

– Bardzo nas cieszy ta wygrana. 
W  ubiegłym roku było drugie miej-
sce, teraz jesteśmy pierwsi. To dzięki 
naszym funkcjonariuszom, ich zaan-
gażowaniu i  oddaniu osiągamy tak 
dobre wyniki pracy – mówił zastęp-
ca dowódcy zwycięskiej komendy. 

Drugie miejsce zajęła jednostka 
z  Kostrzyna, a  trzecie zeszłoroczny 
zwycięzca, czyli posterunek bukow-
ski. Placówki te otrzymały odpowied-
nio 10 oraz 5 tys. zł.

– Ten konkurs doskonale wpisu-
je się w  ideę bezpiecznego powiatu, 

którą konsekwentnie realizujemy już 
od wielu lat. Wspieramy policjantów, 
ponieważ chcemy zapewnić im od-
powiednie warunki pracy. Dbamy 
też, aby komisariaty były przyjazne 
naszym mieszkańcom – podkreślał 
wicestarosta. 

Szczegółowa ocena
Aby w yłonić najlepszą trójkę, 

komisariaty poddano szczegółowej, 
12-miesięcznej ocenie. Spośród 20 
kryteriów brano pod uwagę m.in. 
wskaźnik w ykry walności prze-
stępstw, skuteczność zabezpiecza-
nia mienia, liczbę funkcjonariuszy 
skierowanych do służby patrolowej 
i  obchodzeniowej czy liczbę za-
trzymań „na gorącym uczynku” 
przypadającą na jednego policjan-
ta. Konkurs ma długą tradycję. Jest 
organizowany corocznie przez sta-
rostę poznańskiego i  komendanta 

miejskiego policji w Poznaniu.
Oprócz plebiscytu na najlepszy 

komisariat samorząd przyznaje tytu-
ły „Dzielnicowy Roku Powiatu Po-
znańskiego” czy „Najlepszy Policjant 
Ruchu Drogowego”. Dodatkowo 
funduje również nagrody za osiągnię-
cia w  służbie prewencyjnej. Z  kolei 
Komenda Miejska Policji w Poznaniu 
prowadzi szereg działań edukacyj-
nych i profilaktycznych, które mają na 

celu budowanie świadomości obywa-
teli o zagrożeniach. 

Od 2000 r. pomoc finansowa 
udzielona Komendzie Miejskiej Po-
licji w  Poznaniu opiewa na kwotę 
ponad 13,5 mln zł. Tylko w 2023 r. sa-
morząd dofinansował modernizację 
specjalistycznego pojazdu do przewo-
zu koni policyjnych oraz zakup trzech 
nieoznakowanych radiowozów. 

MG

1,5 miliona zł na „kopciuchy”
Dodatkowo o milion złotych powiat zwiększył pulę środ-
ków na udzielanie dotacji związanych z likwidacją źródeł 
niskiej emisji, czyli tzw. „kopciuchów”.  

Pierwotnie w  planie budżetu na 
2024 r. zatwierdzono na ten cel kwotę 
0,5 mln złotych. Obecnie do rozdy-
sponowania będzie 1,5 mln złotych. 

Duże zainteresowanie
Taką decyzję podjęli radni podczas 

minionej sesji Rady Powiatu w Pozna-
niu. Dzięki dodatkowym środkom 
więcej mieszkańców skorzysta z  dofi-
nansowania.

– Zainteresowanie programem jest 
bardzo duże. Nabór nadal trwa, a  już 
wpłynęło do nas 120 wniosków – mówi 
Małgorzata Waligórska, dyrektor Wy-
działu Ochrony Środowiska, Rolnictwa 
i  Leśnictwa Starostwa Powiatowego 
w Poznaniu. 

Na jakie wsparcie finansowe moż-
na liczyć? Zainteresowani, którzy chcą 
zastąpić stare piece ogrzewaniem 
proekologicznym, otrzymają wsparcie 
wynoszące 100 proc. kosztów kwalifi-
kowanych. Dotacja na jeden lokal, w za-
leżności od tego jaki system ogrzewa-
nia zostanie zastosowany, wyniesie od  
10 do 20 tys. złotych. 

– „Kopciuchy” mogą zostać wymie-
nione na piece gazowe czy kotły na bio-

masę. Możliwe jest też podłączenie się 
do sieci miejskiej, montaż ogrzewania 
elektrycznego albo pompy ciepła z  in-
stalacją fotowoltaiczną – tłumaczy Jan 
Grabkowski, starosta poznański. – Tam, 
gdzie nie ma na przykład dostępu do 
sieci gazowej, można stosować piece na 
biomasę pod warunkiem, że posiadają 
one specjalne certyfikaty – dodaje.

Ostatni moment
Przypominamy, że to już ostatni 

moment na zmianę ogrzewania na 
ekologiczne. Mieszkańcy regionu 
mieli na to czas tylko do końca 2023 r.  
Po tym terminie posiadaczom ko-
tłów bezklasowych w  razie kontroli 
systemu ogrzewania grozi kara do  
5 tys. zł. Nie zapominajmy, że to czym 
oddychamy, jest ogromnie ważne dla 
naszego zdrowia.

Program działa w powiecie od 2018 r.  
Dotychczas udzielono 806 dotacji na 
kwotę ponad 6 mln zł.  Nabór wniosków 
trwa do 2 kwietnia br. Szczegółowe in-
formacje, regulamin oraz formularze 
można znaleźć na stronie internetowej 
www.bip.powiat.poznan.pl

MG

WYDARZENIA / REKLAMA

Bal na sto par i dziecięca 
telewizja
Przedszkole Natura to placówka niezwykła, taka mała wer-
sja wielkiego, dorosłego świata.  Przedszkolaki organizują 
bale i turnieje, a także redagują wiadomości i przygotowu-
ją reportaże.

W  piątek 9 lutego w  Centrum 
Kultury w  Suchym Lesie odbyło się 
specjalne wydarzenie – uroczystość 
z okazji Dnia Babci i Dziadka zorgani-
zowana przez przedszkolaki z  Przed-
szkola Natura.

Dziadkowie górą
W tym roku zaprosiliśmy naszych 

drogich gości na prawdziwy bal – bal 
na sto par. Były śpiewy, tańce i  prze-
piękne prezenty zrobione przez dzieci 
dla swoich kochanych dziadków.

Po oficjalnej części goście zo-
stali zaproszeni na poczęstunek, 
a następnie na przygotowaną przez 
kadrę przedszkola niespodziankę – 
Familiadę.

W  naszym teleturnieju udział 
wzięły drużyny babć oraz dziadków, 
którzy jak w  klasycznej Familiadzie 
zmierzyli się z  pytaniami, na które 
odpowiedzi udzielali ankietowani. 
Najlepsza okazała się drużyna repre-
zentowana przez dziadków naszych 
przedszkolaków, która uzyskując 150 
punktów wygrała nasz teleturniej!

Familiada na naszym balu nie zo-

stała zorganizowana przez przypadek. 
Od kilku tygodni w  naszym przed-
szkolu działa bowiem tworzona przez 
przedszkolaki telewizja.

Mali dziennikarze
W  wiadomościach przedszkol-

nych dzieci opowiadają widzom co 
się działo w  minionym tygodniu 
w  przedszkolu – są reportaże z  wy-
cieczek, wywiady, a  nawet programy 
takie jak prognoza pogody czy wiado-
mości sportowe. 

Widzowie, którzy nie są związa-
ni z  naszym przedszkolem również 
znajdą coś dla siebie – ciekawostki ze 
świata, angielskie show z  nauką słó-
wek czy recenzje książek dla dzieci to 
tylko kilka z propozycji.

Nasza telewizja jest pierwszą 
w  Polsce telewizją przygotow y wa-
ną przez dzieci, co już po premie-
row ym odcinku przykuło uwagę 
Telewizji Polskiej – w  jednym z  lu-
tow ych w ydań Teleskopu ukazał się 
reportaż o naszych małych dzienni-
karzach. 

Wszystkich Państwa zaprasza-
my do oglądania naszych reporter-
skich zmagań – można je znaleźć 
na YouTube na kanale Przedszkole 
Natura.

Natalia Kaczmarekfot
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MOTORYZACJA

Toyota Ukleja zaprasza do salonów!
ul. Obornicka 132, 62-002 Suchy Las k/Poznania,  

tel. +48 61 811 75 70

ul. Pilska 45, 64-850 Ujście k/Piły,  
tel. +48 67 210 51 00

ul. Zawady 38, 61-002 Poznań,  
tel. +48 61 629 90 00

www.toyota-poznan.pl    www.toyota-ukleja.pl    www.uzywane-ukleja.pl

Zapraszamy do kontaktu i odwiedzenia  
strony internetowej!

www.toyota-poznan.pl

Nowy Land Cruiser 
– powrót legendy
Nowy Land Cruiser – legendarne możliwości  
terenowe i unikalna stylistyka

Nowa Toyota Land Cruiser to 
jeden z  najbardziej wyczekiwanych 
modeli na rynku. Prawdziwy samo-
chód terenowy na ramie ze stałym 
napędem 4x4 zyskał najnowsze 
technologie ułatwiające jazdę off-ro-
adową, a  także pełen pakiet najno-
wocześniejszych multimediów oraz 
systemów bezpieczeństwa Toyota 
T-M ATE. Auto zadebiutuje na rynku 
jeszcze w 2024 roku!

Toyota Land Cruiser 
z kompletnym 
wyposażeniem

Toyota Land Cruiser w  wersji 
Executive to auto, które w  standar-
dzie będzie poruszać się na 20-calo-
wych felgach aluminiowych, fotele 
będą wykończone tapicerką skórzaną 
z perforacją, a skrajne tylne siedzenia 
będą wentylowane i  podgrzewane. 

Auto ma też zwiększone możliwości 
terenowe dzięki systemowi rozłącza-
nia przedniego stabilizatora (SDM). 
O doskonałą widoczność do tyłu dba 
cyfrowe lusterko wsteczne, a  kierow-
ca bez odrywania wzroku od drogi 
uzyska najważniejsze informacje 
przy pomocy wyświetlacza projek-
cyjnego na przedniej szybie (HUD). 
Standardem w  wersji Executive jest 
też 14-głośnikowy system Premium 
Audio JBL.

Nowego Land Cruisera w  wersji 
Executive będzie można doposażyć 
o pakiety Voyage i Skyview.

Limitowana wersja 
premierowa Land Cruisera

First Edition to limitowana wer-
sja specjalna dostępna w yłącznie na 
początku przedsprzedaży. Dla pol-
skich klientów przeznaczono 120 
egzemplarzy w yjątkowego auta. Od 
innych odmian Land Cruisera First 
Edition będzie odróżniać się w yglą-
dem nawiązującym do kultow ych 
poprzedników z  lat 70. i  80. Uwagę 
zwracają zwłaszcza okrągłe ref lekto-
ry Bi-LED, a także dwukolorowe ma-
lowanie nadwozia z  dachem w  od-
cieniu Light Grey. Auto ma siedem 
miejsc, a  tylna kanapa jest składana 
elektrycznie i  dzielona w  proporcji 
50:50. Standardem w  First Edition 
jest sterowany elektrycznie dach 
panoramiczny z  funkcją otwierania  
i uchylania. 
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Od pierwszego zęba: 
Dlaczego wizyty u dentysty 
są ważne dla najmłodszych?
Pacjent pediatryczny stanowi nie lada wyzwanie dla leka-
rza. Często mierzą się oni z problemami komunikacji z mło-
dymi pacjentami oraz ich brakiem współpracy. Dla dziecka 
pierwsza wizyta u dentysty też nie jest łatwa. Musi pójść 
w obce miejsce, gdzie dziwnie ubrana osoba schowana za 
maseczką chce zobaczyć, co ma w ustach.

Dodatkowo, to miejsce dziwnie 
pachnie, instrumenty wyglądają jak 
narzędzia tortur, a  dźwięki przypra-
wiają o  gęsią skórkę. Stąd też wizyty 
adaptacyjne i  kontrolne są bardzo 
ważnym elementem dbania o higienę 
jamy ustnej już od wczesnego wieku.

Przebieg adaptacji
Pierwszą wizytę można odbyć jesz-

cze zanim pojawią się jakiekolwiek zęby 
mleczne! Służy ona głównie edukacji 
rodzica pod kątem higieny i  profilak-
tyki. Później przebieg wizyty głównie 
zależy od wieku i stopnia komunikacji 
dziecka. Jednak w  dużej mierze opiera 
się na pokazywaniu działania „windy”, 
czyli fotela stomatologicznego, przed-
stawieniu podstawowych narzędzi, to 
jest lusterka do zębów, haczyka „na ro-

baki” czy słoneczka, a jeśli istnieje taka 
konieczność, to również prezentacji 
końcówek stomatologicznych, czyli na 
przykład: „ta działa jak rakieta, puszcza 
dużo wody i robi prysznic, a ta kołysze 
się jak traktorek”. 

Na takiej wizycie przekazywany 
jest instruktaż higieny oraz wykony-
wana jest fluoryzacja po badaniu jamy 
ustnej.

Kiedy pierwsza wizyta jest bólo-
wa? Zdarzyć się może, że do gabinetu 
trafi mały pacjent wymagający pilnej 
interwencji. Takie wizyty obarczone 
są ogromnym stresem zarówno dla 
dziecka i  rodzica, jak i  dla personelu. 
Zabieg musi być wykonany, żeby wy-
eliminować przyczynę bólu, ale dziec-
ko nie potrafi tego zrozumieć i  myśli, 
że dzieje mu się krzywda. Źle przepro-

wadzona wizyta może być skutkiem 
traumy i  owocować brakiem współ-
pracy na kolejnych zabiegach.

Zalety wizyt adaptacyjnych
Podstawową wartością jest bu-

dowanie więzi opartej na zaufaniu 
między pacjentem a  lekarzem oraz 
rodzicem. Wizyta powinna odbywać 
się w  przewidywalnych warunkach, 
kiedy panuje spokój i  miła atmosfera. 
Nie należy straszyć ani grozić dziecku 
dentystą. Zapoznanie się z  wyglądem 
i wyposażeniem gabinetu pozwala się 
oswoić z  miejscem i  nie postrzegać 
go jako obcego i  potencjalnie niebez-
piecznego. Co więcej, dzięki wcześnie 
rozpoczętym wizytom kontrolnym, 
łatwiej jest zapanować nad pojawiają-
cymi się problemami. 

Jeśli jednak będzie konieczna in-
terwencja, dziecku będzie łatwiej od-
naleźć się w sytuacji leczenia, przez co 
współpraca będzie bardziej efektywna. 
Należy również wspomnieć, że wizyty 
kontrolne i  profilaktyczne są tańsze 
niż bardziej zaawansowane procedury.

Lepiej zapobiegać niż leczyć! Dro-
dzy rodzice, pamiętajcie, że wasza 
obecność i wsparcie są kluczem do suk-
cesu pierwszej wizyty waszego dziecka 
u dentysty. Nie krępujcie się pytać i wy-
rażać swoich obaw – razem możemy 

uczynić tę wizytę przyjemną i  pozba-
wioną stresu dla waszego malucha.

Jeśli twoje dziecko nigdy nie było 
u  dentysty lub jeśli od ostatniej wizy-
ty minęło już 6 miesięcy, to zaprasza-
my do Mio-Dent Stomatologia. Nasi 
specjaliści odpowiedzą na wszelkie 
pytania. Oczywiście, przewidziane są 
nagrody dla dzielnego pacjenta. 

Lek. dent. Agnieszka Falicka

Gminny punkt konsultacyjno-informacyjny - Urząd Gminy Suchy Las
ul. Szkolna 13, 62-002 Suchy Las
pon. 12:00 - 17:00, pt. 10:00 - 15:00
tel. 618 926 543
e-mail: gmina.suchylas.pki@suchylas.pl www.czystepowietrze.gov.pl
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Świętując urodziny 
raz na cztery lata
Urodziny to dzień wyjątkowy dla każdego, gdy stajemy się 
dla naszych bliskich i znajomych jedną z najważniejszych 
osób. Jednak co, gdy urodziliśmy się 29 lutego? Postano-
wiliśmy dotrzeć do mieszkańców Suchego Lasu, których 
urodziny wypadają raz na cztery lata.

Trwający już miesiąc rok 2024 to 
rok przestępny, w  którym pojawia się 
dodatkowy dzień 29 lutego. Sytuacja 
ma miejsce co cztery lata, gdy sumuje 
się pozostałe godziny pełnego obrotu 
Ziemi wokół Słońca z  poprzednich 
lat. Dlatego niezwykłym jest sytuacja, 
gdy ktoś się urodzi w tym dniu. Zadali-
śmy mieszkańcom naszej kilka pytań: 
o  to, ile mają lat według kalendarza 
przestępnego, jaki wpływ ma data uro-
dzin na ich życie oraz czy wyprawiają 
w tym roku większą imprezę.

Kazimierz 
Adamek 
(64), strażak 
z Obornik

Wedle lat prze-
stępnych w  tym 
roku będę miał 16 
lat. Ludzie trochę 

dziwnie reagują, gdy słyszą kiedy się 
urodziłem i  mówią, że można było 
datę urodzin przesunąć, bo niektórzy 
tak robią. Choć to by musieli pewnie 
rozważyć moi rodzice. Osobiście uwa-
żam, że nie powinno się przesuwać 
daty urodzin i powinno się mieć w do-
wodzie wpisaną faktyczną datę uro-
dzin, nieważne czy urodziny wypadają 
raz na cztery lata. Niektórzy się także 
pytają, czy nie czuję się młodszy, skoro 
mam dopiero 16 lat. Znajomi twierdzą, 
że to dlatego tak się mnie żarty trzy-
mają. Rzeczywiście lubię dużo żarto-
wać, opowiadać kawały. W  lata nie-
przestępne nie wyprawiam urodzin, 
jednak w  tym roku planuję większą 
imprezę. Przyjadą kumple z Poznania, 

będą też kumple z jednostki – planuje-
my ognisko w większym gronie i ostrą 
zabawę! Nie znam w  okolicy nikogo, 
kto dzieliłby ze mną datę urodzin – 
po prostu rzadko się zdarza, by ktoś 
się w  taki dzień urodził. Z  pewnością 
w  naszym obornickim szpitalu mało 
dzieci urodziło się 29 lutego.

Zbigniew 
Hącia (80), 
radny
Według lat prze-
stępnych to będą 
moje 20. urodziny. 
Tak, ludzie reagują 
ze zdziwieniem 

na wieść o  dacie moich urodzin. Na-
tomiast jeśli chodzi o  moje „20 lat”, to 
zawsze podawałem ten wiek żartobliwie. 
Właściwy wiek podaję rocznikowo. Jak 
komuś mówię, że obchodzę 20. urodzi-
ny, to ten ktoś na mnie patrzy, jakbym się 
z choinki urwał! Dopiero jak powiem, że 
urodziłem się 29 lutego, to ludzie rozu-
mieją o co chodzi. Przeważnie obchodzę 
urodziny raz na cztery lata, bardziej hucz-
nie, natomiast mniej hucznie w  lata nie-
przestępne, w  rodzinnym gronie, choć 
nie jest to jakieś wielkie święto rodzinne. 
Uważam, że nie trzeba szczęścia, by się 
tak urodzić. Mój ojciec mówił mi, że jak 
się urodziłem w  czasie wojny i  poszedł 
do burmistrza mnie zameldować, to 
burmistrz Ryba powiedział: „Oby był 
dobrym Niemcem, bo się 29 urodził!” 
(Niemcy bardzo obchodzą rocznice uro-
dzin, nie imienin). Ale mój ojciec powie-
dział: „Na szczęście jest Polakiem!”

Uważam, że może dlatego, że się 

tak urodziłem, nie inaczej, to na dłużej 
sił starcza i mogę w Radzie Gminy pra-
cować. Co prawda to ostatnia kadencja. 
Trochę się z tej działalności społecznej 
wyłączę, bo przez całe lata praktycznie 
społecznie pracowałem, więc uważam 
że trochę odpoczynku też mi się należy, 
ale coś tam w życiu zrobiłem i cieszę się, 
że może to mi pozwala zachować ener-
gię i siłę i jakąś taką witalność. Te 80 lat, 
które teraz będzie z okazji „20 urodzin”, 
nie będzie dla mnie jakimś wielkim 
ciężarem. Bo patrząc na moich znajo-
mych, którzy są często młodsi ode mnie, 
dziwi mnie to, że oni tak, a nie inaczej 
wyglądają, a  ja jako tako się trzymam. 
Zresztą po pięciu udarach nie mogę 
narzekać, że jest źle, nie? Tylko Bogu 
mogę dziękować, że tak się czuję, oto-
czony gronem moich dzieci – mam ich 
sześcioro i 11 wnucząt, a  i prawnuczka 
mi się urodziła 2 lutego! Jestem szczęśli-
wy, tylko żałuję że mojej żony od 14 lat 
już nie ma. A tak, to nie narzekam, byle 
dalej tak było!

Marta 
Łęcka (32)
W  tym roku koń-
czę osiem lat, licząc 
w  latach przestęp-
nych. Pochwalę 
się, że już kiedy 
ukończyłam prze-

stępny roczek, udzieliłam wywiadu 
„Poznaniakowi” i potem „Miliarderowi”. 
W tak młodym wieku zostałam gwiaz-
dą mediów dzięki temu, że w gazetach 
tych pracowała Aldona Wleklak, ko-
leżanka mamy ze studiów. Zresztą 
w  „Sucholeskim Magazynie Miesz-
kańców Gminy” też już wypowiadam 
się po raz wtóry, w  towarzystwie in-
nych 29-lutowców (śmiech). Ludzie 
zazwyczaj są bardzo zdziwieni, gdy 
słyszą, że urodziłam się 29 lutego, ale 
z drugiej strony gratulują mi szczęścia. 
Zwykle, jeśli nie wypada 29 w danym 
roku, to obchodzę urodziny 28 lutego, 
nie 1 marca – jednak luty to luty! Za-

zwyczaj 29 lutego odbywa się jednak 
huczniejsza impreza, goście są, więc 
jest to dla mnie szczególna data – wy-
pada raz na cztery lata, moim zdaniem 
jest to coś szczególnego. W  tym roku 
także będzie większa impreza, takie są 
zamiary, natomiast zobaczymy co wyj-
dzie. Często rozmyślałam nad tym, za-
nim skończyłam te „siedem lat”, czy by 
przypadkiem do poznańskiego ZTM-

-u  nie napisać, że w  związku z  tym, że 
jestem dzieckiem poniżej siódmego 
roku życia, to czy nie mogłabym mieć 
przejazdów za darmo (śmiech)!

Sebastian 
Brzyziak (44)
Wedle lat prze-
stępnych teraz 
mam 10 lat, a  nie-
bawem będę miał 
11. Gdy ludzie 
słyszą, że urodzi-

łem się 29 lutego, zazwyczaj reagują 
z uśmiechem i pytają się jak to możliwe, 
ale niektórzy zupełnie nie wiedzą, o co 
chodzi. Niektórzy nawet mylą rok prze-
stępny z przestępczym! Raczej nie mam 
problemów w urzędach, choć zdarzało 
mi się usłyszeć, że luty ma tylko 28 dni! 
Jeśli chodzi o  urodziny w  zwykłym 
roku, zazwyczaj przesuwam je na 28 
lutego, choć myślę że warto byłoby je 
przesunąć na 1 marca, ale jeśli jest 29 
lutego, to jest to dla mnie okazja do wła-
ściwego świętowania. Plany na ten rok? 
Nie wiem co z nich wyjdzie, bo ostatni 
czas jakoś nie sprzyjał, ale jeśli się uda, 
chciałbym zaprosić znajomych, któ-
rych dawno nie widziałem. Niestety, 
nie znam nikogo innego, kto też uro-
dził się 29 lutego.

Wszystkim solenizantom, nieza-
leżnie od wieku w dowodzie i według 
kalendarza przestępnego, życzymy 
wszystkiego najlepszego i  kolejnych 
lat pełnych osobistych sukcesów oraz 
szczęścia i pomyślności!

Bartosz Kabaciński

SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81 
ANDRZEJ LIPKA

Tel. 530-130-159  

- węgiel najwyższej jakości  
   z Polskich Kopalni 
   (dowóz GRATIS powyżej 1 tony do 25 km)

- drewno kominkowe,
- transport drogowy do 25 t,
- usługi rolnicze

www.lipka-wegiel-wargowo.pl

UCZCIWY SPRZEDAWCA  
TO ZAWSZE  

ZADOWOLONY KLIENT

Oferujemy

A

www.as-grafstudio.pl   

od 2007 r.

GRAFIKA REKLAMOWA

GRAFIKA UŻYTKOWA

REKLAMA WIZUALNA

KREACJA ARTYSTYCZNA

BRANDING

504 704 666

od 2007 r.

zawsze na czas

Pestkownica - idealne miejsce  
na imprezę firmową

Zorganizujemy atrakcje zarówno dla aktywnych jak i dla tych, 
którzy wolą spędzić czas nieco spokojniej. Położenie w środku lasu 

umożliwia grupowe grzybobrania a sąsiedztwo Drawieńskiego Parku 
Narodowego to okazja do zorganizowania spływu kajakowego Drawą.

W naszej restauracji każdy znajdzie coś dla siebie. Kuchnia bazuje na 
lokalnych produktach (własna wędzarnia ryb, mięs, świeże ryby  

z własnego jeziora, konfitury, miód, zioła, grzyby, warzywa, dziczyzna). 

www.pestkownica.com.pl
info@pestkownica.com.pl

tel. 502 606 847  
Facebook/Pestkownica

  tylko 110 km od Poznania
  *** hotel i całoroczne domki
  strzelnica sportowa 
z bronią palną

  50 ha otwartej przestrzeni na 
organizowanie imprez 
i zabaw plenerowych

Dysponujemy dwiema salami konferencyjnymi 
wyposażonymi w rzutnik z ekranem oraz niezbędne 

akcesoria do organizacji szkoleń czy warsztatów.
Z naszych usług skorzystało już wiele firm, a wśród nich znalazły się 

takie marki jak: PEPCO, ENEA, NETTO, HOCHLAND, PHILIPS czy MARS...

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna „Eumedica” 
ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las

tel: 883 111 112, www.przychodniaeumedica.pl 
@: recepcja@przychodniaeumedica.pl

SPECJALIŚCI PRZYCHODNI SPECJALISTYCZNEJ „EUMEDICA”

	z ORTOPEDA
	z FIZJOTERAPEUTA 
	z KARDIOLOG
	z RADIOLOG
	z LARYNGOLOG
	z PSYCHIATRA
	z PSYCHOLOG  

DLA DZIECI 
	z ONKOLOG

	z INTERNISTA
	z CHIRURG
	z NEUROLOG
	z MEDYCYNA  

SPORTOWA
	z MEDYCYNA  

PRACY
	z PSYCHOTESTY 
	z DIETETYK

PUNKT POBRAŃ KRWI CZYNNY PON-CZW OD 8-11
Pielęgniarka pediatryczna pon-śr

WYMAGANE ZAPISY

SPECJALISTYCZNY 
GABINET 
ORTOPEDYCZNY
LEK. MICHAŁ SKOCZEK 

SPECJALISTA 
ORTOPEDA  
I TRAUMATOLOG

	z USG narządu ruchu
	z diagnostyka i leczenie schorzeń 

oraz urazów narządu ruchu
	z iniekcje dostawowe, komórki macierzyste 

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna  
„Eumedica”

ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las
tel. 731 332 443

www.ortopeda-skoczek.pl
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Zasady powstawania i  działa-
nia fundacji zostały uregulowane 
w  ustawie z  dnia 6 kwietnia 1984 r. 
o fundacjach.

Akt i fundusz
Ustawa o fundacjach stanowi, że 

fundacja może zostać powołana do 
realizacji celów społecznie lub go-
spodarczo użytecznych, np. ochrony 
zdrowia, rozwoju gospodarki i  na-
uki, oświaty i  wychowania, kultury 
i sztuki, ochrony środowiska, opieki 
i pomocy społecznej, ochrony zabyt-
ków. Katalog ten nie jest zamknięty. 
Określa jedynie te cele, które w  opi-
nii ustawodawcy są najistotniejsze. 
Cele te muszą mieć charakter pu-
bliczny, tzn. że fundacja musi działać 
dla dobra ogólnego.

Podstawowym dokumentem, ta-
kim bez którego fundacja nie może 
istnieć, jest akt fundacyjny. Zgodnie 
z  przepisami, akt fundacyjny powi-
nien mieć formę aktu notarialnego. 
Forma ta jednak nie musi być za-
chowana w  przypadku powołania 
fundacji w  testamencie. Wówczas 
wystarczający będzie testament 
własnoręczny. Akt fundacyjny 
zawiera oświadczenia woli o  usta-
nowieniu fundacji, wskazanie celu 
fundacji oraz określenie składników 
majątkowych przeznaczonych na re-
alizację tego celu.

Fundator powinien przeznaczyć 
na rzecz fundacji pewien majątek, 
aby mogła ona realizować określony 
cel, jest to tzw. fundusz założycielski, 
na który składać się mogą pieniądze, 

papiery wartościowe, a także rzeczy 
ruchome i  nieruchome przekazane 
na własność fundacji. Majątek prze-
znaczony na realizację celu fundacji 
powinien umożliwić jej rozpoczęcie 
działalności.

Statut i opłaty
Do ustawowych obowiązków 

fundatora należy także ustalenie 
statutu fundacji, który musi zawie-
rać następujące informacje: nazwę 
fundacji, adres siedziby, cele, zasady, 
formy i zakres działalności fundacji, 
skład i  organizację zarządu, sposób 
powoływania władz fundacji wraz 
z określeniem uprawnień i obowiąz-
ków zarządu i jego członków.

Dwa pow yższe dokumenty, to 
jest akt fundacyjny i statut fundacji, 
to dwa podstawowe, ale nie jedyne 
dokumenty niezbędne do rejestra-
cji fundacji w  K RS. Do wniosku 
o  wpis należy dołączyć również: 
oświadczenie o  wyborze właściwe-
go ministra nadzoru, uchwałę o  po-
wołaniu pierwszego składu organów 
fundacji, oświadczenie członków 
zarządu o  ich adresie koresponden-
cyjnym oraz dowód uiszczenia opła-
ty sądowej. 

W  przypadku fundacji decydu-
jącej się na rejestrację wyłącznie 
w  Krajowym Rejestrze Sądowym 
opłata wynosi 250 zł, natomiast 
każda fundacja, która rejestruje się 
zarówno w  K RS, jak i  w  rejestrze 
przedsiębiorców, musi uiścić opłatę 
w  wysokości 600 zł. W  tej kwocie 
zawarta jest opłata za wpis do reje-

stru przedsiębiorców (500 zł) oraz 
opłata za ogłoszenie tej informacji 
w Monitorze Sądowym i Gospodar-
czym (100 zł).

Osobowość prawna
Natomiast w  przypadku, gdy 

wniosek o rejestrację fundacji będzie 
składał pełnomocnik, wówczas ko-
nieczne jest również dołączenie peł-
nomocnictwa. W tym miejscu dodać 
należy, że zgodnie z  przepisami fun-
dacja może prowadzić działalność 
gospodarczą, jeśli jest to związane 
z  jej głównymi celami statutowymi 
i służy ich realizacji.

Podkreślić należy, że fundacja 
uzyskuje osobowość prawną do-
piero z  chwilą wpisu do Krajowego 
Rejestru Sądowego, czyli po weryfi-
kacji przez sąd ważności czynności 
prawnych stanowiących podstawę 
wpisu oraz po stwierdzeniu, iż cel 
i  statut danej fundacji są zgodne 
z  aktualnie obowiązującymi regula-
cjami prawnymi.

O  wpisaniu fundacji do Krajowe-
go Rejestru Sądowego sąd zawiada-
mia ministra właściwego ze względu 
na zakres jego działania oraz cele fun-
dacji, oraz właściwego ze względu na 
siedzibę fundacji starostę, przesyłając 
jednocześnie jej statut.

Zapraszamy do naszego salonu urody 

New Place Karolina Bartczak
gdzie marzenia o idealnym wyglądzie stają się rzeczywistością. 

Nasz zespół doświadczonych specjalistów 
dba o Twoje piękno od głowy do stóp!

Fryzjerstwo z Masaż Kobido z Manicure i Pedicure

Zapraszamy do skorzystania z naszych 
usług i poczucia prawdziwego piękna!

Zeylanda 4/1,  60-808 Poznań
Tel. 506 734 495

Mam na imię Anita.
Jeśli chcesz, abym pomogła Tobie ruszyć swoje 4 litery,  

zapraszam do współpracy.

TRENER PERSONALNY

1. Trener personalny - indywidualne 
dopracowanie planów 
treningowych dostosowanych 
do celów klientów 

2. Specjalista ds zdrowego 
odżywiania: * konsultacje 
dotyczące właściwej diety  
i planu żywieniowego, 
* edukacja klientów w zakresie 
zasad zdrowego stylu życia, 
* opracowanie spersonalizowanych 
planów żywieniowych 

3. Certyfikaty i kursy:  
* certyfikowany trener personalny 
AWF , * trener fitness AWF, 
* mgr Promocji Zdrowia 

4. Umiejętności: * znajomość 
różnorodnych form treningu 
siłowego, cardio i funkcjonalnego, 
* znajomość zasad żywienia 
i planowania diet, * umiejętność 
dostosowania treningów do 
różnych poziomów zaawansowania 

5. Zainteresowania: * aktywność 
fizyczna w różnych formach, 
* badanie nowych trendów 
i innowacji w dziedzinie fitnessu, 
* udział w zawodach sportowych 
i fitness z wieloma sukcesami 
na scenie międzynarodowej 

Kontakt:
Tel. 510 660 012,  
Whatsapp 510 660 012
anita.szymczak2803@gmail.com
Ig anitaszymczak_ifbb

Najpierw parę słów o mnie. Doświadczenie w branży fitness:

Kancelaria Adwokacka 
Iwona Kęsik-Sójka
ul. Młyńska 9/1, 61-730 Poznań
tel. 790 739 689
kancelaria@adwokat-kesiksojka.pl
www.adwokat-kesiksojka.pl

Jak założyć fundację?
Fundacja jest  to organizacja pozarządowa, której podstawą 
jest majątek przeznaczony przez jej założyciela na określony, 
społecznie lub gospodarczo użyteczny cel. Założycielem 
fundacji jest fundator, może nim być zarówno osoba fi-
zyczna, jak i osoba prawna niezależnie od jej obywatelstwa 
i miejsca zamieszkania, jak również osoba prawna mająca 
siedzibę w Polsce lub poza jej granicami. 

PORADY PRAWNE / REKLAMA

NNaajjwwaażżnniieejjsszzyy  

jjeesstteeśś  TTyy  !!

tel. 517 391 819  |  ul. Szkolna 11, 62-002 Suchy Las

GGŁŁÓÓWWNNEE  OOBBSSZZAARRYY  DDZZIIAAŁŁAANNIIAA
••  tteerraappiiaa  ddyysslleekkssjjii,,  ddyyssggrraafifiii  ii  ddyyssoorrttooggrraafifiii    ••    nnaauukkaa  cczzyyttaanniiaa  ii  ppiissaanniiaa

••  rreewwaalliiddaaccjjaa  oossóóbb  zz  nniieeppeełłnnoosspprraawwnnoośścciiąą    ••    pprrzzyyggoottoowwaanniiee  ddoo  sszzkkoołłyy

••  zzaajjęęcciiaa  tteerraappeeuuttyycczznnee  ddllaa  ddzziieeccii  zzee  ssppeekkttrruumm  AAuuttyyzzmmuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  ddzziieeccii  oo  nniieehhaarrmmoonniijjnnyymm  rroozzwwoojjuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  uucczznniióóww  pprrzzeejjaawwiiaajjąąccyycchh  ttrruuddnnoośśccii  ww  cczzyyttaanniiuu  ii  ppiissaanniiuu

GABINET TERAPI I 
I ROZWOJU DZIECKA 

www.efektywka.com 

fb/efektywka

        /szykowniakarolinabartczak

REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu
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 REKLAMA / KONKURS Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Konkurs fotograficzny dla Czytelników

Mieszkańcy naszej gminy kochają zwierzęta, więc kolejny 
konkurs również będzie z Waszymi milusińskimi. Czekamy 
na Wasze zdjęcia z pupilami. Najładniejsze i najzabawniej-
sze zostaną nagrodzone.
Zdjęcia, dane osobowe, numer telefonu oraz zgodę na 
publikację fotografii prześlijcie do 15 marca 2024 na adres  
konkurs@sucholeski.eu

Do wygrania: 
   Wiertarko-wkrętarka 10,8 V DF330DWE Makita / 2 x 1,3 Ah   

o wartości 597 zł ufundowana przez firmę Bricoman, ul. Woj-
ciechowskiego 7/17 w Poznaniu

   trzy prezenty o wartości od 200 do 300 zł ufundowała marka  
GHEWOL, www.ghewol.pl, gehwol_poland – konto  
instagram

   dwa vouchery na oczyszczanie wodorowe po 150 zł każ-
dy ufundowane przez Studio Urody Natalia z  Chludowa,  
ul. Obornicka 4, tel. 888 405 885

   vouchery na oczyszczanie wodorowe + kwasy rewitalizujące 
wartości 240zł oraz zabieg rewitalizujący z kwasem migdało-
wym o wartości 190 zł  ufundowanie przez Salon Urody Sisel 
- Agnieszka Czabańska, ul. Jeżynowa 19 w Suchym Lesie 
- tel. 667 924 543, 667 859 640

   bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 134 
w Suchym Lesie

Obornicka 134 
Suchy Las

Księga znaku Bricoman
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REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Pewność i bezpieczeństwo transportu
Firma Henzel specjalizuje się w  transporcie do Wielkiej 
Brytanii i  całej Europy. Dzięki własnej flocie ponad 250 
ciężarówek zapewniamy sprawny i  bezpieczny transport. 
Zatrudniamy wyłącznie doświadczonych spedytorów 
i kierowców, którzy dbają o Twój towar na każdym etapie 
transportu.

Kompleksowy transport od A do Z
Oferujemy usługi transportowe ładunków częściowych 
oraz cało-pojazdowych z Polski do całej Europy oraz z po-
wrotem. 

1

www.henzel.pl

Twój partner w transporcie  
krajowym i międzynarodowym.

Strategiczny partner  
w logistyce

Transport
Jesteśmy profesjonalistami. Transportuje-
my wszelkiego rodzaju towary, gdziekol-
wiek się znajdują. Własną flotą pojazdów.

Magazynowanie 
Twoje towary są u nas bezpieczne.  
Posiadamy własny magazyn 
przeładunkowy.

Doradztwo
Dysponujemy kadrą doświadczonych 
spedytorów, którzy pomogą 
w wyborze środka transportu

Dbamy o bezpieczeństwo Twoich towarów
Usługa magazynowania produktów skierowana jest 
do każdego, kto poszukuje odpowiedniego miejsca 
do przechowywania swoich towarów przez określony 
czas zgodnie z ustalonymi zasadami.

Rodzinna firma z wartościami
W 1981 roku Henryk Henzel rozpoczął swoją działalność 
jako przewoźnik z  jednym, a  później dwoma pojazdami 
marki Jelcz. Już wtedy wiedział, że transport będzie jego 
pasją i biznesem, który warto rozwijać.

Krystian Henzel Sp. J.
ul. Kobylnicka 45, Bugaj 
62-007 Biskupice
transport@henzel.pl
Tel. + 48 507 050 670

Naszą siłą są ludzie
Dziś firma Henzel zatrudnia obecnie ponad 300 osób 
i  dysponuje flotą łącznie ponad 250 własnych ciężaró-
wek. Firma cieszy się nie tylko stabilną pozycją w branży 
transportowej, ale także szybko się rozwija.
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